
БЕЙСЕНБІ
№26 (4566)

e-mail: aikyn.kz.gazeti@gmail.com              

www.facebook.com/aikyn.kz            

@aikyngazeti

www.aikyn.kz
6.03.2025

Мемлекет басшысы Шығыс Қазақстан облысының әкімі Нұрымбет 
Сақтағановты қабылдады.

ИНФРАҚҰРЫЛЫМДЫ 
ЖАҚСАРТУҒА МӘН БЕРУ КЕРЕК

ӨҢІР ӘЛЕУЕТІН 
ДАМЫТУ МАҢЫЗДЫ

МАНАУРАҒАН
АЛАТАУ

ЦИФРЛЫ ТЕХНОЛОГИЯНЫҢ 
«СИҚЫРЛЫ» МҮМКІНДІГІ
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«Біз Алатау қаласында тұра-
мыз!». Мегаполистен қозы көш 
жердегі Жетіген ауылының 
тұрғындары былтырдан бері өз 
мекенжайын осылай нақтылап 
айтатын болған. 

Kelbet Til – оқушыларға шығарма-
ны тереңірек талдауға, көкейдегі 
сауалдарына жауап алу арқылы 
сөздік қорын арттыруға, қазақ 
тілінен аналитикалық қабілеттерін 
нығайтуға мүмкіндік беретін сайт.
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Президентке �ңірдің әлеуметтік-экономи-
калық дамуы және бұған дейін берілген тапсыр-
малары ның орындалу барысы баяндалды. Облыс 
әкі мі �ткен жылдың қорытындысы бойынша не-
гізгі салаларға тартылған инвестиция мен �ндіріс 
к�лемінің �скенін атап �тті. Жалпы к�лемі 400 
мың шаршы метрден астам тұрғын үй пайдалануға 
беріліп, 46 жаңа �ндіріс орны іске қосылған.

Қасым-Жомарт Тоқаевқа шағын және орта 
биз несті қолдау шаралары, инфрақұрылымды 
жаң ғырту, жаңа әлеуметтік нысандар салу жайын-
да ақпарат берілді. Нұрымбет Сақтағановтың 
ай туынша, туризм, цифрландыру салаларын, к�-
лік-логистика секторы мен агро�неркәсіп кешенін 
да мытуға баса назар аударылады.

«Ауылдық денсаулық сақтауды жаңғырту» 
ұлт тық жобасы аясында 18 нысан салынып, 6 ме-
дициналық мекемеге күрделі ж�ндеу жүргізілді. 
«Жай лы мектеп» ұлттық жобасы бойынша 5 білім 
оша ғы пайдалануға берілді. Оқушы орындарының 
тап шылығын азайту үшін 7 мектеп бой к�тереді.

Мемлекет басшысына Жұмысшы мамандықта-
ры жылына орай кәсіпорындардың сұранысы 

не гі зінде құрылыс, ауыл шаруашылығы, авиация, 
энер гетика және су к�лігі салалары бойынша жаңа 
білім беру бағдарламалары ашылатыны ж�нінде ай-
тылды. Еңбеккерлерді қолдау мақсатында «От басы 
банкімен» бірлесіп, �ңірлік «Шығыс ма маны» жеңіл-
детілген ипотекалық бағдарламасы іске қосылды.

Облыс әкімі �ңір тұрғындарын толығымен 
та за ауызсумен қамтамасыз ету ж�ніндегі міндет 
жыл соңына дейін орындалатынын жеткізді. Бұл 
ба ғытта құны 14 миллиард теңге болатын 8 жоба 
жү зеге асырылады.

Алдағы екі жылда �ңірге кемінде 1,5 триллион 
теңге инвестиция тарту, 700 мың шаршы метрден 
астам тұрғын үй және 28 әлеуметтік нысан салу, 
сон дай-ақ ұзындығы 600 шақырымнан астам 
жолды ж�ндеу жоспарланып отыр.

Президент облыс экономикасын әртараптан-
дыру, қайта �ңделген �нім экспортын кеңейту 
жә не инвестиция тарту жұмыстарын күшейтуді 
тапсырды. Қасым-Жомарт Тоқаев �ңірдегі эко-
ло гиялық мәселелерді шешу және к�лік инфра-
құрылымын жақсартуға баса мән беру керек еке-
ніне тоқталды.

Мемлекет басшысы Ұлытау 
облысының әкімі Дастан 
Рыспековті қабылдады.

Президентке облыстың әлеуметтік-экономи-
калық дамуының қорытындылары туралы есеп 
бе рі ліп, алдағы кезеңге арналған жоспары таныс-
тырылды.

Қасым-Жомарт Тоқаевқа �ткен жылы �неркә-
сіп �ндірісі 8 пайызға, құрылыс жұмыстарының 
к�лемі 28 пайызға және тұрғын үйді пайдалануға 
беру к�рсеткіші 30 пайызға �скені ж�нінде баян-
далды.

Облыс әкімінің айтуынша, былтыр �ңірге 226 
мил лиард теңгеден астам инвестиция тартылған. 
Оның 89 пайызы – жеке инвестиция. Жалпы со-
масы 940 миллиард теңге болатын инвестициялық 
пул жасақталды. Биыл құны 138 миллиард теңгені 
құрайтын 17 жобаны іске асыру жоспарланып 
отыр. Бұл орайда құрылыс, сауда, логистика, 
энер гияның балама к�здері және туризм салалары 

ин вестиция тартуға айтарлықтай тартымды деп 
та нылған.

Мемлекет басшысына жылыту маусымының 
ба рысы және «Таза Қазақстан» экологиялық ак-
ция сын �ткізу жайында мәлімет берілді.

Президентке қатерлі �ндіріс орындарында 
ең бек ететін азаматтардың қауіпсіздігін сақтау 
ба   ғытында бұған дейін берген тапсырмасына сай 
ат қарылып жатқан жұмыстар туралы баяндалды. 
Тиіс ті шараларды әкімдік Үкіметпен бірлесіп жүр-
гізу де. Дастан Рыспеков «Қазақмыс» корпорация-
сының кенішінде таяуда болған апат салдарынан 
қаза тапқан шахтерлердің отбасыларына қандай 
к�мек к�рсетіліп жатқанын айтты.

Қасым-Жомарт Тоқаев бизнестің әлеуметтік 
жауапкершілігін арттыру үшін жер қойнауын пай-
даланушы ірі компаниялармен жұмысты жалғас-
тырудың маңызды екенін атап �тті.

Облыс әкіміне к�лік-логистика әлеуетін 
арт   тыру, инфрақұрылымды жаңғырту, сапалы 
ме дициналық қызмет к�рсету, халықты таза ауыз-
су мен қамтамасыз ету және экологиялық мәселе-
лерді шешу ж�нінде тапсырма берілді.

Әлеуметтік желіні ашып қалсаңыз ауырған балалардың еміне қаржы жинаған па-
рақшаның жарнамасынан көз сүрінеді. Бір қызығы, көбі аурудың «екпеден кейін» 
пайда болғанын жазыпты. Мұны естіген ата-аналар баласына вакцина салдыруға 
қарсы шығып, тіпті петиция да жариялады. Себебі екпе балаларға аутизм, даун, 
ДЦП диагноздарын жұқтырады екен-мыс. Бұл қаншалықты шындық? Дүниежүзілік 
денсаулық сақтау ұйымы қандай пікірде? 

ЕКПЕ ТУРАЛЫ 
АҢЫЗ БЕН АҚИҚАТ
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ЭКОНОМИКАЛЫҚ ӨСІМНІҢ ӨЗЕГІЭКОНОМИКАЛЫҚ ӨСІМНІҢ ӨЗЕГІ
ИНВЕСТИЦИЯ –ИНВЕСТИЦИЯ –
Соңғы уақытта ел экономикасы елеулі өзгерістерге ұшырап, Салық кодексін 
реформалау күн тәртібіндегі басты тақырыпқа айналды. Мәселенің түп төркіні 
бюджет тапшылығының өсуінен бастау алып отыр. 2015 жылдардан кейін мем-
лекет қазынасы табыспен «толығудың» орнына, шығындардың Ұлттық қор транс-
ферттері есебінен өтелуі жалғасып келеді. ДБ пен ХВҚ мамандары бұл шетелдік 
инвестициялардың қысқаруына әсер етуі мүмкін деген болжам айтады. Өйткені 
бюджет тапшылығы мемлекеттік қарызды арттырып, инвесторлардың сол елдің 
қаржылық тұрақтылығына қа тысты сенімін төмендетуі мүмкін.

ЖАРҚЫН ИДЕЯЛАР
НЕГЕæ

îëû
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ЖАБЫҚЖАБЫҚ?!?!Елімізде ғылымды коммерция-
ландыру процесі соңғы жылдары 
айтарлықтай назарға алынуда. Бұл 
үрдіс отандық ғылымның сапа-
лы дамуына жол ашумен қатар, 
елдің инновациялық әлеуетін 
арттыру және экономика-
ның бәсекеге қабілеттілігін 
қамтамасыз ету үшін де аса 
маңызды. Дегенмен ғылы-
ми зерттеулердің нәти-
желерін нарыққа 
шығару ісінде 
әлі де бірқатар 
кедергі бары 
анық.
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САЯСАТ

Мәулен �шімбаев Фолькер 
Фроб артты ЕҚЫҰ-ның Ас танадағы 
бағдарламалар кең се сінің басшысы 
ретіндегі миссиясының сәтті аяқ-
талуымен құттықтап, оған Қа-
зақстан мен Ұйым арасындағы ын-
тымақтастықты нығайтуға қосқан 
үлесі үшін алғыс білдірді.

Сондай-ақ палата Спикері Қа-
зақстан ЕҚЫҰ-ны халықаралық 
қауіпсіздіктің қазіргі келбетін қа-
лыптастыратын негізгі институт 
ретінде қарастыратынын және 
сындарлы /зара іс-қимылды, оның 
ішінде парламентаралық байланыс-
тарды одан әрі дамытуға мүдделі 
екенін атап /тті.

Кездесу барысында тараптар 
экология, климаттың /згеруі, 
транс  шекаралық /зендер, суару, 

су ресурстарын тиімді пайдалану 
салаларына қатысты /ңірдегі /зекті 
мәселелерді талқылады. Мәулен 
�шімбаев атап /ткендей, бұл бағыт 
Мемлекет басшысының ерекше 
назарында.

Сонымен қатар сұхбат кезінде 
тұрақты экономикалық /су, адам 
құқықтарын қамтамасыз ету ісін-
дегі ынтымақтастық, заң үстемдігі, 
цифрландыру, сыбайлас жемқор-
лыққа қарсы күрес және басқа да 
салалардағы бірлескен жұмыстың 
маңызды бағыттары талқыланды.

Фолькер Фробарт /з с/зінде 
елі мізде іске асырылып жатқан сая-
си және әлеуметтік-экономикалық 
/з ге рістерді жоғары бағалап, алдағы 
уақытта Қазақстан мен ЕҚЫҰ ара-
сындағы ынтымақтастық одан әрі 
нығая түсетініне сенім білдірді.

СЕНАТ ТӨРАҒАСЫ 
ФОЛЬКЕР ФРОБАРТПЕН 
КЕЗДЕСТІ
Парламент Сенатының Төрағасы Мәулен Әшімбаев 

еліміздегі дипломатиялық миссиясының аяқталуына 
орай Еуропадағы қауіпсіздік және ынтымақтастық 
ұйымының Астанадағы бағдарламалар кеңсесінің 
басшысы Фолькер Фробартпен кездесті.

Қазақстанда БҰҰ-ның Өңір-
лік орталығы ашылатын бол-
ды. Дәлірек айтқанда, «Ор-
талық Азия мен Ауғанстанға 
арналған БҰҰ-ның Орнықты 
даму мақсаттары жөніндегі 
аймақтық орталығы» дей-
тін біршама ұзақ атауы бар 
құрылым жасақталады. Мұндай 
шешімді БҰҰ Бас Ассамблея-
сы қабылдады. Сырт көзге БҰҰ 
жиындарындағы кезекті құжат-
тардың біріндей көрінгенімен, 
іс жүзінде Қазақстанның ғана 
емес, тұтас Орталық Азияның 
геосаясаттағы орнын біршама 
нығайтатын қадам болса керек.

Президенттің кеңесшісі және баспас/з 
хатшысы Руслан Желдібай сейсенбінің 
кешінде әлеуметтік желілердегі парақшасы 
арқылы маңызды хабар айтқан-ды. «Бүгін 
БҰҰ Бас Ассамблеясы 152 елдің бірлескен 
авторлығымен Орталық Азия мен Ауған-
стан үшін Орнықты даму мақсаттары 
ж/ніндегі БҰҰ-ның аймақтық орталығын 
Алматыда ашу туралы қарарды консен-
сус негізінде қабылдады. Бұл – еліміздің 
сыртқы саясаттағы айтулы жетістігі. 
Президент Қазақстанның бастамасын 
қолдағаны үшін барлық серіктес мемлекет-
терге риза шылық білдірді. Мемлекет бас-
шысының пікірінше, БҰҰ-ның Аймақтық 
хабы ха лық аралық іс-қимылды үйлестіру-
дің маңызды алаңына айналады», – деп 
жазды Президенттің баспас/з хатшысы.

Расында, Алматыда ашылатын /ңір-
лік хабтың Қазақстан үшін маңызы зор. 
Біздің пайымдауымызша, күні бүгінге 
дейін халықаралық мәселелерді шешу үшін 
түрлі диалог алаңын ұсынып келген еліміз 
БҰҰ-ның /ңірлік хабын ашуға қол жеткізу 
арқылы күллі Орталық Азияның бәсін арт-
тырған сыңайлы. Бұлай деуімізге құжатты 
Қазақстан Орталық Азия мемлекеттерінің 
ортақ ұстанымы ретінде танытқаны себеп 
болды. Яғни, к/рші-қолаңмен ақылдаса 
отырып Қазақстан тиісті құжатты ұсынды 
да, 152 мемлекет қосалқы автор ретінде 
қолдауға келісіпті. Осылайша, БҰҰ шең-
берінде /зінің бейбітшілікті жақтаушы әрі 
аймақтардың жүйелі дамуына мүдделі ел 
екенін тағы бір танытты. Ал 152 мемлекет-
тің қолдауын дауыс беру ретінде бағалар 

болсақ, біздің ел ұстанымын жақтаушылар 
саны артып келе жатқанын байқаймыз. 
Айталық, 2016 жылы Қазақстан БҰҰ Қа-
уіпсіздік кеңесінің тұрақты емес мүшесі 
болып сайлануға атын ұсынғанда жақтаған 
мемлекеттер саны 138 еді. Ал осы жолы 
қолдаушылар әлдеқайда к/п болды.

Негізі, /ңірлік хаб ашу туралы баста-
маны Қасым-Жомарт Тоқаев 2019 жылы 
айтқан. БҰҰ Бас Ассамблеясының 74-сес-
сиясында Қазақстан Президенті: «БҰҰ-
ның негізгі міндетін орындау қабілеті 
/ткір сынақпен бетпе-бет келіп отыр. 
Осы себепке байланысты Бас хатшының 
БҰҰ-ны реформалау туралы батыл әрі 
нақты ұстанымы мүше мемлекеттердің 
барлығының кең қолдауына лайық.

Біз орташа табысы бар елдердің дүр-
ліккен тұзағына түспеуге тырысып, 2030 
жылға дейінгі Күн тәртібін толық импле-
ментациялауға ерекше назар аударамыз.

Орнықты даму мақсаттарының 80%-ы 
біздің стратегиялық мемлекеттік бағдар-
ламаларымызбен ықпалдасқан. Осы 
жыл дың мамыр айында мен Қазақстан-
дағы Халықаралық ұйымдардың жаңа 
ғимаратын аштым. Онда БҰҰ-ның 16 
агенттігі орналасты. Келесі қадам ретінде 
біз соның базасында Орнықты даму мақ-
саттары бойынша Орталық Азия елдері 

мен Ауғанстанға қолдау к/рсету мандаты 
бар БҰҰ-ның Орнықты даму орталығын 
құруды ұсынамыз», – деген еді. Араға 
жылдар салып осы бастама жүзеге асты. 
�рі қырауар жұмыс атқарылғаны анық.

�рине, әлемнің к/птеген елінде түрлі 
халықаралық ұйымдар жұмыс істейді. 
Бізде де солай. БҰҰ-ның да /кілдігі Қа-
зақстанда біраздан бері қызмет атқарып 
келе жатыр. Алайда жеке мәртебесі бар 
орталықтың ж/ні б/лек. Iйткені БҰҰ-
ның арнайы Орталығы Ауғанстан мен 
Орталық Азияға қатысты бағдарламаларды 
тікелей үйлестіреді. Аймақ дамуына қатыс-
ты түрлі халықаралық шешімдер осында 
қабылданады. БҰҰ-ның Орнықты даму 
мақсаттары ж/ніндегі аймақтық орталығы 
17 түрлі мәселені қарастырады. Бір с/збен 
айтқанда Орталық Азия аймағындағы біраз 
мәселені шешеді. 

Сонымен бірге Қазақстан аймаққа 
ресми түрде әлемдегі ең ірі халықаралық 
ұйымның ресми орталығын орналастыру 
арқылы әлемдік қауымдастықтың /ңірге 
қатысты к/зқарасын /згертуге қол жеткі-
зетін сыңайлы. Жаһандық медиада біздің 
ел тәрізді «стан» жалғауымен аяқталатын 
бірнеше мемлекет орналасқан аймақ 
әдетте дамуы кенже қалған, радикалды 
діни идеология мен экстремизм жайлаған 

/ңір ретінде сипатталатын. Бәлкім, БҰҰ-
ның Алматыдағы орталығы жұмысының 
нәтижесінде аймаққа қатысты сыңаржақ 
к/зқарас біршама /згеруі мүмкін. Сол себепті 
Қазақстан бастамасының БҰҰ деңгейінде 
қолдау табуын елдің сыртқы саясаттағы олжа-
сы ретінде бағалау қажет. �рі бұл – еліміздің 
БҰҰ жұмысына белсене араласуының тағы 
бір к/рінісі. Ал БҰҰ – әзірге адамзат баласы 
азды-к/пті мәселесін ақылдасып шешетін 
бірден-бір орын әрі т/релік үшін жүгінер 
жалқы ұйым. Қызметі әлсіреген де болар, 
реформа да қажет шығар. Дегенмен ұйымның 
халықаралық саясаттағы орны жойылмақ 
емес. Ал Алматыдағы орталық Қазақстанның 
аталған ұйым қызметін жетілдіру бағытын-
дағы бастамаларының бір қыры болса керек. 

Самат НҰРТАЗА, 
Мәжіліс депутаты, 
«AMANAT» партиясы фракциясының 
мүшесі:

– БҰҰ-ның Алматыда /ңірлік орта-
лығының ашылатыны ж/ніндегі шешім 
– біріншіден, қуантатын жаңалық. Екін-
шіден, мемлекетіміздің беделін, халық-
аралық сахнадағы сенімін, саяси салмағын 
білдіретін фактор.

Жалпы, қандай да бір елде ірі халықара-
лық ұйымдардың /кілдіктері, орталықтары 
неғұрлым к/птеп ашылса, соғұрлым сол 
мемлекеттің тұрақ тылығы, қауіпсіздігі арта 
түседі. Демек, халықаралық ұйымдардың 
/згелерді таңдамай, Қазақстанда /кілдігін 
ашуы – бізге деген сенімнің белгісі. Олар 
да мемлекеттің тұрақты, тыныш болуына 
мүдделі. Сол себепті мұны жақсы үрдіс деп 
бағалаймын.

 Мәжіліс депутаты, Халықаралық істер, 
қорғаныс және қауіпсіздік комитетінің 
мүшесі ретінде /з басым бұл мәселеге оң 
к/збен қараймын. Еліміздің Сыртқы істер 
министрлігі, дипломаттар ірі халықаралық 
ұйымдар /кілдіктерінің елімізде, соның 
ішінде Алматыда, Астанада ашылуына 
к/бірек ұйытқы болғаны дұрыс. Елімізде 
/зге мемлекеттердің елшіліктері де к/птеп 
ашылғаны жақсы. Қазақстан 187 елмен 
дипломатиялық қатынас орнатқан. Еліміз-
де 70-тен астам елшілік пен консулдық 

бар. 30-дан астам шетелдік ұйымдардың 
/кілдіктері ашылыпты. Дегенмен БҰҰ 
Ор та лығының орны б/лек. Ал Қазақстан 
бастамасын 152 елдің қолдауы – ел бе-
делінің шынайы к/рінісі. «Досы к/пті жау 
алмайды» дейді ғой қазақ. 

 
Жұмабек САРАБЕК, 
саясаттанушы:

– БҰҰ-ның Алматыда аймақтық орта-
лығының ашылуын ең алдымен Қазақстан 
дипломатиясының жеңісі деп бағалауға 
болады. Идея алғаш рет 2019 жылы айтыл-
ды және одан бергі уақытта қыруар жұмыс 
атқарылды. 150-ден астам мемлекеттің 
келісімін алу, идеяны жүзеге асыру оңай 
емес. Сол себепті бұл шешімнің астарын-
да үлкен дипломатиялық еңбек жатыр 
деп білемін. Сондықтан мұны Қазақстан 
дипломаттарының жеңісі деп қана емес, 
еліміздің халықаралық сахнадағы бе-
делінің к/рсеткіші деп бағалау керек. 

�рине, орталықтың классикалық мін-
деті бар. Ауғанстанға байланысты әртүрлі 
к/мек бағдарламаларын үйлестіру, Орта-
лық Азияның тұрақты дамуы бойынша 
жобаларды жүзеге асыру қатарлы негізгі 
функциялары болады. Мұның /зі пайдалы 
бағыт деп білемін. Бірақ, менің ойымша, 
дәл қазіргі кезде осындай орталық ашу 
ерекше пайдалы. Себебі біз әлемдік гео-
саясатта үлкен /згерістер болып жатқанын 
к/ріп отырмыз. Айталық, екінші мәрте 
билікке келген Дональд Трамп АҚШ-тың 
сыртқы саясатын радикал түрде қайта қа-
рап жатыр. Алдағы уақытта Уашиңтонның 
Орталық Азияға к/ңіл б/луі т/мендеп, 
осы аймақтағы мүддесі біршама әлсіреп 
кетуі әбден мүмкін. Мұндай жағдайда біз 
/зіміздің субъектілігімізді күшейтуіміз 
керек. Яғни, біз Орталық Азия аймағы 
мемлекеттері мен Қазақстанның орнын 
айшықтап, белсенді елдер екенін сезін-
діріп, егемен дипломатиясы бар екенін 
жиі-жиі байқатуымыз қажет. Себебі 
Трамп басты назарын Үнді-Тынық мұхи-
ты аймағына аударуы және біздің /ңірде 
геосаяси күштердің тепе-теңдігі /згеріп 
кетуі мүмкін. Сондықтан БҰҰ-ның орта-
лығының ашылуы Қазақстанның геосаяси 
мүмкіндіктерін арттыратын бірден-бір 
фактор деп ойлаймын. Ал геосаяси бол-
жамдарға к/з жүгіртсек әрбір мемлекет 
/зінің егемендігін ынғайтумен айналы-
сатын уақыт келе жатыр. Сондықтан бұл 
орталықты осы міндетті орындауға үлес 
қосатын қосымша құралдардың бірі ретін-
де қарастыруға болады. 

Дайындаған 
Ардақ СҰЛТАН

ЖАҺАНДЫҚ ҰЙЫМНЫҢ 
ЖАҢА ОРТАЛЫҒЫ

Мәжіліс Спикері Ерлан 
Қошановтың төрағалығымен 
жалпы отырыс өтті. Онда депутат-
тар Астана мен республикалық 
маңызы бар қалаларды дамыту 
мәселелері туралы заң жобасын 
бірінші оқылымда мақұлдады. Су 
кодексі, сондай-ақ «Жер қойнауы 
және жер қойнауын пайдала-
ну туралы» кодекске су қорын 
қорғау және пайдалану мәселе-
лері бойынша енгізілетін ілеспе 
түзетулер, тауарлардың шыға-
рылған елін айқындау мәселе-
лері туралы заң екінші оқылымда 
қабылданды.

Су кодексінің жобасы Мемлекет басшы-
сының 2022 жылғы 8 ақпандағы Үкіметтің 
кеңейтілген отырысында берген тапсыр-
масына сәйкес әзірленді. Жұмыс тобының 
жетекшісі Павел Казанцев жаңа кодексте 
су ресурстарын пайдаланудан г/рі қорғауға 
басымдық беріліп, экономиканың барлық 
саласына суды үнемдеу қағидасы енгізілетінін 
атап /тті.

– Су кодексінде Мемлекет басшысының 
барлық тапсырмасы қарастырылды. Соңғы 
жылдардағы оқиғалар, соның ішінде был-
тырғы су тасқыны су ресурстарын басқару 
жүйесін реформалаудың маңыздылығын тағы 
да дәлелдеді. Жаңа кодекс аясында су ресурс-
тарын кешенді басқарудың Бас жоспары 
және бассейндік жоспарлар әзірленеді. Олар 
су ресурстарын басқарудағы негізгі құжат 
болады, – деді депутат.

 Павел Казанцев кодекс жобасы бес не-
гізгі қағидатқа негізделгенін айтты. Олар: 
қоршаған ортаның құрамдас б/лігі ретінде 
судың р/лін күшейту, халық /мірі мен эко-
номикалық дамуының негіздері, пайдалану 
кезіндегі су ресурстарының экономикалық 
мәні, жерүсті және жерасты суларын кешенді 
пайдалану, суды тиімді және ұтымды үнемдеу, 
су ресурстарын қорғау және пайдалану мәсе-
лелерін шешуге қоғамды тарту.

Су шаруашылығын цифрландыру сала-
сында Ұлттық ақпараттық жүйе құру жоспар-
ланып отыр. Сондай-ақ гидротехникалық 
құрылыстардың қауіпсіздігі үшін к/пфактор-
лы тексеру жүргізу және қауіпсіздік декла-
рациясын әзірлеуге қатысты міндеттемелер 
қарастырылады.  

Павел Казанцевтің айтуынша, жобада су 
шаруашылығы құрылымдарын толық есепке 
алу, олардың сандық және сапалық к/рсет-
кіштерін бағалау, су объектілеріне монито-
ринг жүргізу, балама су к/здерін пайдалану, 
сондай-ақ суару мақсатында еріген суды жи-
нақтау және одан әрі пайдалану (2 миллион 
текше метрге дейін к/лемде) стандарттары 
к/рсетілген.

 Депутаттар құжатты екінші оқылымға 
дайындау барысында қосымша /згерістер ен-

гізді. Енді жерасты су ресурстары мәселелерін 
жаңадан құрылған Ұлттық гидрогеологиялық 
қызмет реттейтін болады. Техникалық сумен 
жабдықтау жүйелері су ресурстарын үнемдеу 
және сақтау, ауызсуды техникалық қажет-
тіліктерге пайдаланбау үшін құрылады. Бұдан 
басқа стандарттар да ұсынылды.

Су ресурстарын қорғау және пайдалану 
мәселелері ж/ніндегі ілеспе заң жобасы ая-
сында Азаматтық, Жер, Кәсіпкерлік және 
Экологиялық кодекстерге, сондай-ақ тоғыз 
заңға /згеріс енгізіледі. Олар қолданыстағы 
заңнаманы жаңа Су кодексінің нормаларына 
сәйкестендіруге бағытталған.

 Талқылау қорытындысы бойынша 
мәжілісмендер Су кодексін және оған ілеспе 
түзетулерді екінші оқылымда қабылдап, Се-
наттың қарауына жолдады.

 Бұдан соң Мәжіліс «Жер қойнауы және 
жер қойнауын пайдалану туралы» кодекс 
пен �кімшілік құқықбұзушылық туралы ко-
декске енгізілетін ілеспе түзетулерді екінші 
оқылымда қабылдады.  

Жұмыс тобының мүшесі Нұржан �шім-
бетов түзетулерде су объектілеріндегі жер қой-
науын пайдалану, жерасты су ресурстарын 
басқару мәселелерін реттеп, су заңнамасы-
ның нормалары мен талаптарын бұзғаны үшін 
жазаны күшейту қарастырылатынын айтты. 
�кімшілік құқықбұзушылық туралы кодекс-
те су шаруашылығы және гидротехникалық 
құрылыстарды қауіпсіз пайдалану ережелерін 
бұзғаны үшін жауапкершілік белгіленген.

 Астана мен республикалық маңызы 
бар қалаларды дамыту мәселелері бойынша 
заң жобасы бірінші оқылымда мақұлданды. 
Олар бойынша Премьер-Министрдің орын-
басары – Ұлттық экономика министрі Серік 
Жұманғарин баяндама жасады.

 – Заң жобасы Мемлекет басшысының 
Астананы дамыту тәсілдерін республика-
лық маңызы бар қалаларға тарату туралы 
хаттамалық тапсырмасын орындау үшін 
әзірленді. Заң жобасы жер қатынастары, сәу-
лет-құрылыс, к/ші-қон, жарнама, экология 
және басқа да салалардағы мәселелерді шешу-
ге бағытталған. Оның аясында 1 кодекс пен 6 
заңға /згерістер мен толықтырулар енгізілетін 
болады, – деді Серік Жұманғарин.

 Атап айтқанда, заң жобасында елорда 
мен республикалық маңызы бар қалалардың 

біртұтас сәулеттік келбетін қалыптастыру 
стандарттары белгіленеді. Осыған байланыс-
ты мәслихаттарға дизайн-кодты бекіту, ал 
әкімдіктерге тұрақты емес нысандарды ор-
нату және олардың жұмыс істеу қағидаларын 
әзірлеу мен бекіту /кілеттігі беріледі. Ашық 
кеңістікте аудиожарнама таратуға, сондай-ақ 
жаяу жүргіншілер жолдарында, велосипед 
жолдарында, автожолдар мен к/шелерде 
сыртқы (визуалды) жарнамаларды орналас-
тыруға тыйым салынады. 

Сонымен қатар түзетулерде қала қажет-
тіліктері үшін жерді пайдалану, к/ші-қон 
процестерін реттеу, қалалық инфрақұрылым 
нысандарының қолжетімділігі, жол-к/лік 
инфрақұрылымын дамыту мәселелерін қарас-
тырады. Осы мақсатта Астана қаласының 
«жасыл белдеуін» сақтауға бағытталған нор-
малар, оның жерлерінің қысқаруына немесе 
бүлінуіне жол бермеу шаралары әзірленеді.

Парламент депутаттарының бастама-
сымен әзірленген тауарлардың шығарылған 
елін анықтау туралы заң да екінші оқылымда 
қабылданды. Жұмыс тобының жетекшісі 
Мұқаш Ескендіров түзетулерде уәкілетті 
органның, яғни Iнеркәсіп және құрылыс 
министрлігінің анықтамасы бар Қазақстан-
нан шығарылған тауарлардың тізілімі ен-
гізілетінін хабарлады.

 – Цифрлық верификация мен /ндіріске 
бағалау жүргізу арқылы қазақстандық 
тауар /ндірушілердің тізілімін қалыптастыру 
к/зделеді. Ал «CT-KZ» нысанындағы серти-
фикаттар мен индустриялық сертификаттар 
2026 жылдың 1 қаңтарына дейін қолданыста 
қалады, – деді М.Ескендіров. 

Бұл ретте тізілімге енгізілетін кәсіп-
орындарға /ндірістік жағдайларға, /ндірістік 
және технологиялық операцияларға қатысты 
талаптар белгіленіп, олардың орындалуына 
бақылау күшейтілген. Нағыз отандық тауар 
/ндірушілер мемлекет тарапынан субсидия-
лар, экспорт шығындарының бір б/лігін /теу, 
шетелдік к/рмелерге қатысу, к/лік шығында-
рының бір б/лігін жабу секілді қолдауларға ие 
болады. Сонымен бірге енді ұлттық режимнен 
босатылған тауарларды сатып алу кезінде 
конкурс тек осы тізілімге енгізілген кәсіп-
орындар арасында /ткізіледі.

Б.МАРАТҚЫЗЫ

СУ ЖҮЙЕСІН РЕФОРМАЛАУ ӨЗЕКТІ
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БАҒДАР

Өткен аптада еліміз бойынша «AMANAT» партиясының қоғамдық қа-
былдау бөлмелерінде 500-ге жуық қабылдау өткізіліп, 1 200-ден астам 
азаматтың өтініші қаралды. Жалпы, 2,5 мыңнан астам өтініш тіркелді. 
Ең өзекті мәселелердің қатарында баспана мәселесі, су тасқыны 
салдарын жою, азық-түлік бағасының қымбаттауы, инфрақұрылымды 
жақсарту және басқа да маңызды тақырыптар болды.  

Халықаралық әйелдер күні мерекесі қарсаңында «AMANAT» партиясы Түркістан 
облыстық филиалы өндірістік салада еңбек етіп жүрген қыз-келіншектерге құрмет 
көрсетті. Мемлекет басшысының Жарлығымен белгіленген Жұмысшы мамандықта-
ры жылы аясында, партияның өңірлік филиалының Әйелдер қанаты Кентау қаласын-
дағы №5 Жылу энергоорталығында «Өндірістегі әйел – ел құрметіне ие» мерекелік 
іс-шарасын өткізіп, стратегиялық маңызы бар кәсіпорында жұмыс істейтін арулар 
қадір-құрметке бөленді.

Азаматтарды қабылдауды Премьер-
Министр орынбасары Қанат Бозымбаев 
�т кізді. Алматы қаласындағы «Мә де ниет» 
тұрғын үй кешенінің тұрғындары әкім-
діктің кепілдік мерзімінде анық тал ған 
құрылыс ақауларын жоюдағы әре кет-
сіздігіне шағымданды. Қанат Бозым баев 
жауапты органдарға тексеру жүргі зіп, 
құрылыс компаниясына қатысты шара 
қабылдауды тапсырды.

Петропавл қаласының Заречный ауы-
лындағы тұрғындар вице-премьерге 
�здерінің қиын жағдайын жеткізді. Был-
тырғы су тасқынынан кейін олардың 
бау-бақша серіктестігінде орналасқан 
жал ғыз үйлері тұруға жарамсыз деп та-
ныл ған. 2025 жылғы су тасқынына дайын-
дық аясында Петропавл әкімдігі ауыл 
тұрғын дарын толық к�шіру туралы ше шім 
қа был дады, алайда бұл бағдар ла ма ға сая-
жай лар кірмейді. Қанат Бозым баев бұл 
мә селенің жүйелі сипатқа ие екенін атап 
�тіп, әкімдікке заң аясында к�мек к�р сету 
мүмкіндігін қарастыруды тапсырды.  

Сонымен қатар азаматтарды Пре мьер-
Ми нистрдің орынбасары Серік Жұман-
ғарин де қабылдады. «Темекісіз Қазақ-
стан» қозғалысының жетекшісі Жәмилә 
Са дықова никотин �німдері мен қант 
қо сыл ған сусындарға салына тын акциз-
дерді к�теруді ұсынды. Оның пікірінше, 
бұл зиянды �німдерді тұтыну ды азайтып 
қана қоймай, бюджетке түсетін кірісті де 
арттырады. Серік Жұ манғарин бұл мәсе-
ленің қарастырылып жатқанын және 
Үкі меттің никотин �нім дерін реттеу 
бойын ша халықаралық тә жірибені зерт-
теп жатқанын айтты.  

Астана тұрғыны жалпыәскери тағам 
м�л шерін қайта қарау мәселесін к�терді. 
Оның пікірінше, нормалар нарықтық ба-
ғалар мен инфляция деңгейін ескеруге 
тиіс. Вице-премьер Қорғаныс министр-
лі гіне ұсынысты қарастырып, жаңар тыл-
ған есептеулерді ұсынуды тапсырды.  

Қарағанды облысының тұрғыны ауыл 
шаруашылығын қолдау мәселесін қоз ғап, 
шаруа қожалығын кеңейту үшін субс идия 
мен несие алуға к�мектесуді сұра ды. 
Серік Жұманғарин мемлекет аг рар лық 
секторға жан-жақты қолдау к�р сететінін 
атап �тті. Нақты айтқанда, «AMANAT» 
партиясының «Ауыл ама наты» жобасы 
аясында 2,5% жеңілде тіл ген несие алуға 
болады. Ол үшін �з �ңі  ріндегі әлеуметтік-
кәсіпкерлік кор по  рацияға жүгіну қажет.  

К�лік министрі Марат Қарабаев аза-
маттарды қабылдау барысында жол дар-
дың тозуы мен ауыр жүк к�ліктерінің 
ша мадан тыс жүктемесі мәселелерін тал-
қылады. Түркістан облысының тұр ғы ны 
Саст�бе ауылындағы зауыттан �нім тасы-
малдай тын жүк к�ліктері бел гі ленген жүк 
салмағынан асырып, жол дың бұзылуына 
әкеліп жатқанын айтты. Министр жол пай-
далану нормаларының сақталуын бақы-
лауды күшейтуді және к�лік инспекция сы 
тарапынан тексеру жүргізуді тапсырды.  

Шымкент тұрғыны шетелдік к�лік тер-
ді заңдастыру мәселесін к�терді. Марат 
Қарабаев бұл акцияның бір реттік 
болғанын және 2022 жылдың 1 қыркүйе-
гі нен кейін елге әкелінген шетелдік к�-
ліктердің тіркелмейтінін айтты.  

Сонымен қатар Қостанай облы сы ның 
зейнеткері М-36 Алматы – Екате рин бург 
тас жолының 40-шы шақыры мын дағы 
Щер баково ауылына бұрылыс маңында 
к�ше жарығын орнатуды сұрады. Ми нистр 
жауап ты қызметтерге бұл учаскені респуб-
ли калық маңызы бар автожолдарды жарық-
тандыру жоспары на енгізуді тапсырды.  

«AMANAT» партиясының қоғамдық 
қабылдау б�лмелері қазақстандықтардың 
�зекті мәселелерін шешуде маңызды алаң 
болып қала береді. Барлық �тініш тер 
бақылауға алынды, олардың әрқай сы сы 
бойынша тиісті шаралар қабыл да нады.   

�. САМАТҰЛЫ   

дығы, 6,6 шақырымдық магистраль 
ж�н деуден �ткізілді. Биыл бұл жұмыстар 
жал ғасын тауып, екі қазандықты ж�ндеу, 
14,7 шақырымдық ішкі жүйелерді ауыс-
тыру міндеттері атқарылатын болады», – 
деді. 

М е р е к е л і к  л е б і з і н  б і л д і р г е н 
«AMANAT» партиясы Түркістан облыс-
тық филиалы жанындағы Fйелдер 
қанатының кеңесшісі Қалыйма Жан-
т�реева қоғамда әйелдердің алар орны 
айрықша екенін айтты. 

«Сіздер ауыр жерде жұмыс істе сеңіз-
дер де, жүректеріңізді нәзік деп білеміз. 
Бүкіл қала халқы жылусыз қалғанда, 
сіз дермен бірге мен де тоңдым. Қиын-
дықтың бәрі артта қалды, кәсіпорын 
иы ғын тіктеді. Осында еңбек етіп жүрген 
қыз-келіншектердің ел еңсесін тіктеуге, 
қуатын арттыруға, шуақты күндерін 
қам туға қосқан қомақты үлесі бар деп 
бі лемін», – деді ол. Осы ретте кәсіпорын-
да жұмыс істейтін 81 аруға кестелі ора-
мал ды мерекелік тарту ретінде ұсынды.

Жұмысшы қыз-келіншектерге деген 
ыстық ілтипатын Кентау қаласының 
әкі мі Жандос Тасов та білдіріп, жылу-
энергоорталық қалпына келтіру жұмыс-
тары елді біріктірген жобаға айналғанын 
айтты. Қазір бүкіл қала халқы осында 
еңбек етіп жүрген азаматтарға айтар ал-
ғы сы к�п екенін білдірді. Берекелі ең-
бегімен абырой-беделі биік болған 
ұжым ға алғысын білдіре отырып, ару-
лар ды к�ктем мерекесімен құттықтады.

№5 Жылу-энергоорталық директоры 
Саяхат Ыбышев кәсіпорынға арнайы 
ке ліп, мерекелік к�ңіл-күй сыйлаған 
«AMANAT» партиясының �кілдеріне 
�зінің және ұжымның атынан шексіз 
ри зашылығын білдірді. Kндіріс орнын 
толық қуатына шығарудағы жоспар-
лары мен б�лісіп, еліміздегі ең ықпалды 
күшке ие партиямен ықпалдастық бай-
ла ныстар одан әрі жалғасын табатынына 
сені мін білдірді.  

АЗАМАТТАРДЫҢ АЗАМАТТАРДЫҢ 
СЕНІМІ МОЛСЕНІМІ МОЛ

ӘЙЕЛДІҢ ЕҢБЕГІ 
ӘЛЕМДІ ЖЫЛЫТАДЫ

Айта кету керек, Кентау қаласын 
жылу мен қамтамасыз етуші бұл кә сіп-
орын ның техникалық реконструкциядан 
�туі «AMANAT» партиясының Респуб-
ли   калық сайлауалды штабымен қада ға-
лау ға алынып, атқарылуы керек жаң-
ғырту жұмыстары партияның Сайлауал-
ды бағдарламасын Түркістан облысында 
іске асыру ж�ніндегі Жол картасына 
ен ген болатын. Биылғы жылыту мау сы-
мын да ауқымды жаңғырту жұмыс та ры-
ның бірінші кезеңі толығымен аяқталып, 
кентаулық тұрғындарға беріліп отырған 
жылудың сапасы едәуір жақсарды.

Кәсіпорынның жоспарлы �ндірістік 
қуа  тына шығуына осында күндіз-түні 
уа  қытпен санаспай тер т�ккен аза мат-
тар  дың еңбегі ұшан-теңіз. Алып �ндіріс 
орнының қалыпты жұмыс істеуіне ер-
аза маттармен бірге аруларымыз да қа-
жыр-қайратын жұмсады, белгіленген 
жұ мыс межесіне табандылықпен қол 
жет кізді. Жүрегі нәзік болғанымен, тау-
дай еңбегі бар қыз-келіншектерді ар-
найы құттықтауға «AMANAT» партиясы 
Түр кістан облыстық филиалының т�ра-
ға сы Алтынсары Үмбетәлиев, партияның 
�ңірлік филиалы Fйелдер қанатының 
кеңес шісі, Түркістан облыстық мәсли-
ха   тына Кентау қаласынан сайланған 
де путат Қалыйма Жант�реева, Кентау 
қа ласының әкімі Жандос Тасов, партия 
фи  лиалының жауапты қызметкерлері 
кел ді. Кәсіпорынға келген ресми �кілдер 
ал дымен мұндағы кешенді жаңғырту 
жұ мыстарының барысын қадағалап, бұл 
бағытта атқарылып жатқан жұмыстармен 
танысып шықты.  

Кәсіпорынның �ндірістік алаңында 
жи налған жұртшылық үшін Түркістан 
қалалық мәдениет үйінің «Яссы» халық-

тық этнофольклорлық ансамблі қазақ 
ха л   қының ұлттық сазын шертіп, мере-
ке лік к�ңіл күй сыйлады. Мәдениет 
үйі нің әншілері халық арасында кеңінен 
та нымал «Ерке қыз», «Анамның ақ жау-
лығы», «Ана туралы жыр», «Fйелдің бәрі 
әдемі», «Абзал ана» әндерін орындап, 
жұ мысшылардың қошеметіне б�ленді. 

Салтанатты жиын барысында с�з 
ал ған облыстық партия филиалының 
т� рағасы Алтынсары Үмбетәлиев:

«Біз Жұмысшы мамандықтары жы-
лындағы ең алғашқы іс-шарамызды 
Ха лық аралық әйелдер күні қарсаңында 
пар тиямыздың ерекше бақылауындағы 
№5 Жылу-энергоорталығынан бастауды 
ж�н к�рдік. Себебі 2023 жылы �ткен 
де пу таттық сайлауда партия Т�рағасы 
Ерлан Қошанов осында келіп, �з деріңіз-
бен кездесіп, энергоорталықты түпкі лік-
ті модернизациялаудан �ткізуге уәде 
бер ген еді. Т�раға уәдесінде тұрды. Мә-
жі ліске бара сала, орталықты қайта жаң-
ғыртуға бюджеттен 17,7 млрд теңге 
б�л  діртіп, энергоорталықтың бес қазан-

Назгүл НАЗАРБЕК,
Түркістан облысы 

8 наурыз – Халықаралық 
әйелдер күні қарсаңында 
елордада 5-6 наурыз күн-
дері «AMANAT» партиясы-
ның Әйелдер қанаты мен 
Tomiris жобасы қатысушы-
ларының республикалық 
кездесуі өтуде. Іс-шараның 
алғашқы күніндегі басқосуға 
«AMANAT» партиясының 
Атқарушы хатшысы Дәулет 
Кәрібек, Әйелдер қанаты-
ның төрағасы Шолпан Ка-
ринова, Президент жанын-
дағы Әйелдер істері және 
отбасылық-демографиялық 
саясат жөніндегі ұлттық ко-
миссияның мүшесі Бибігүл 
Ағыбаева, Мәжіліс депутат-
тары, сондай-ақ барлық 20 
өңірден Tomiris жобасының 
қатысушылары жиналды.

Бұл кездесу Tomiris жобасын одан әрі 
да мытуға, сондай-ақ әйелдердің саяси, 
эко номикалық және қоғамдық �мірдегі 
р�лін күшейтуге арналған маңызды алаң-
ға айналды.      

«AMANAT» партиясының Атқарушы 
хат шысы Дәулет Кәрібек �з с�зінде жоба 

ая сында әйелдердің саяси алаңдағы бел-
сенділігі артып, бүгінде олардың ел игілігі 
үшін қызмет етіп жүргенін атап �тті.

«Мемлекет басшысы гендерлік сая сат-
тың маңызына ерекше назар аударып, 
елі міздегі әйелдердің мүмкіндіктерін 
кеңей ту қажеттігін жиі айтады. Бұл ретте 
пар тиямыздың жанынан құрылған Fйел-
дер қанаты үлкен бастамаларға ұйытқы 
болуда. Оның аясында маңызды заң жоба-
лары әзірленіп, алғашқы рет елімізде 
пси хологиялық қызмет туралы заң жоба-

сы ұсынылды. Сонымен қатар ел эко но-
микасында «гендерлік бюджеттендіру» 
ұғы мы енгізілді. Мұның барлығы жобаға 
қатысушы қыз-келіншектердің еңбек-
теріңіздің жемісі», – деді ол.

Жиын басында с�з алған «AMANAT» 
пар тиясының Хатшысы, Fйелдер қана-
ты ның т�рағасы Шолпан Каринова жо-
ба ның маңызына тоқталды.

«Ел Президентінің жүргізіп отырған 
сая сатының негізінде «AMANAT» пар-
тия сы халық алдындағы уәделерін орын-

дап келеді. Бүгінгі басқосу – әйелдер 
к�ш бас шылығын нығайтуға арналған 
маңыз ды алаң. Бүгінде Tomiris жобасының 
түлек тері �ңірлерде белсенді жұмыс атқа-
руда. Біздің мақсатымыз – олардың тәжі-
ри бесін кеңейту, жобаларын дамытуға 
қол дау к�рсету», – деді ол. 

Кездесу аясында ұйымдастырылған 
па нельдік сессияларда қатысушылар әйел-
дердің саясаттағы, экономикадағы жә не 
қоғамдық �мірдегі р�лін кеңейту мә селе-
лерін талқылады. Панельдің сессия бары-

сын да Tomiris жобасының қа тысушылары 
�з тәжірибелерімен б�лісті. Жоба түлегі 
Алма Сыдықова мұндай кездесулер әйел 
к�шбасшылары үшін жаңа серпін беріп, 
тәжірибе алмасу мен маңызды шешімдер 
қабылдауға жол ашатынын айтты.

«Мен Tomiris жобасының үшінші ле-
гінің қатысушысымын. Бұл жоба менің 
�мірімді түбегейлі �згертті. Бүгінгі кездесу 
барысында жаңа идеялар мен тәжірибелер 
алмасуға мүмкіндік алдық. Fсіресе, әйел-
дердің әлеуметтік мәселелерге ықпал етуі, 
ұрпақ тәрбиесіндегі р�лі кеңінен талқы лан-
ды. Бұл мәселелерді шешу бағытында біз 
жаңа жобаларды қолға аламыз», – деді ол.

Іс-шараның бағдарламасы барысында 
сессиялардың модераторлары ретінде 
Мә жілістегі «AMANAT» партиясы фрак-
ция сы ның мүшелері Жұлдыз Сүлейме-
нова, Екатерина Смышляева және Үнзила 
Шапақ болды. Сессиялар жұмысына 
Fйел дер қанатының �ңірлік кеңесшілері-
мен және Tomiris партиялық жобасының 
қатысушыларымен бірге Парламент Мә-
жі лісінің депутаттары Айгүл Құспан, 
Юлия Кучинская, Айна Мысырәлімова, 
Гүл дара Нұрымова, Вера Ким, Снежанна 
Има шева қатысты. Олар Парламенттегі 
жұмыс тәжірибелері, әйелдер мен қоғам-
ның �мірін жақсартуға бағытталған баста-
малар туралы айтып, елдегі гендерлік 
тең дікті ілгерілетудің тиімді механизм-
дерімен б�лісті.

Айта кетейік, бүгінге дейін Tomiris 
жо ба сы аясында 100-ден астам әйел 
«Fйел дердің саяси к�шбасшылығы» 
бағдарламасының оқу курсынан �тті.

ГЕНДЕРЛІК САЯСАТ – ӘДІЛ ҚОҒАМ НЕГІЗІ



4

6 НАУРЫЗ 2025  | БЕЙСЕНБІ

№26 (4566) www.aikyn.kz

НАРЫҚ

Дүниежүзілік банк Қазақстан эко-
номикасы туралы 2024-2025 жылдарға 
арналған баяндамасында бюджет тапшы-
лығын жабудың негізгі к!зі ішкі қаржылан-
дыру болғанын айтады. Соның салдарынан 
кейінгі кездері Қазақстанның қарызды 
!теуге жұмсайтын шығындары күрт !скен. 
Пандемияның салдары мен Ресейдің 
Украинаға басып кіруінен туындаған 
күйзеліс нәтижесінде инфляция жоғарылап, 
оны тежеу үшін ақша-несие саясаты 
қатаңдатылғаны белгілі. Бұл !з кезегінде 
негізгі пайыздық м!лшерлеме мен ішкі 
қарыз құнының !суіне сеп болды. 

ДБ сарапшыларының пікірінше, 
Үкіметтің қымбат ішкі қарыздарға тәуелді 
болуы мемлекеттік инвестициялардың 
қысқаруына алып келуде. Инфрақұрылымға, 
энергетикаға, цифрлық және к!лік 
жүйелеріне инвестиция салудың орнына, 
мемлекет бюджетінің едәуір б!лігі пайыздық 
т!лемдер мен ағымдағы шығындарды 
жабуға кетіп жатыр. Ұзақмерзімді перспекти-
вада мұндай ахуал экономикалық !сімді 
тежеп, инфрақұрылым жетіспеушілігін 
күшейтуі мүмкін.

«Қарыз үстемесінің артуы инвестиция 
к!лемін қысқартып, мемлекеттік сектордың 
экономиканы дамытуға бағытталған жо-
баларға қаржы б!лу мүмкіндігін шектейді. 
Егер Үкімет тиімді инвестициялық стра-
тегия қалыптастырып, жеке және шетелдік 
инвестицияларды к!бірек тарта алса, 
бюджетке түсетін салмақ азайып, 
мемлекеттік қарызға деген тәуелділік 
т!мендер еді. Бұл инфрақұрылымды 
дамытуға к!бірек қаржы б!луге және 
экономиканың ұзақмерзімді тұрақтылығын 
қамтамасыз етуге мүмкіндік береді», – 
делінген Дүниежүзілік банк ұсынған 
баяндамада.

ИНФРАҚҰРЫЛЫМ МЕН 
ИНВЕСТИЦИЯ – ЕГІЗ ҰҒЫМ

Сарапшылардың с!зінше, Қазақстандағы 
инфрақұрылымдық жетіспеушілік те ин-
вестиция мәселесімен тығыз байланысты. 
9йткені ұзақ уақыт бойы инфрақұрылымға 
жеткілікті қаражат б!лінбесе, к!лік, энер-
ге тика, цифрлық және коммуналдық 
жүйе лер дамудан қалыс қалады. Бұл жағдай 
қыз мет к!рсету сапасына кері әсерін ти-
гізіп, экономиканың бәсекеге қабілеттілігін 
т!мендетеді. 

Дүниежүзілік банк мамандары: «Егер 
мемлекет инфрақұрылымдық жобаларға 
к!бірек инвестиция салса, бұл !ндірістік 
шығындарды азайтып, !німділікті арттырып, 
жалпы экономикалық !сімге серпін берер 
еді. Қазір Қазақстанның мемлекеттік 
инвестиция деңгейі ЖІ9-нің 3%-ын ғана 
құрап отыр, бұл елдің инфрақұрылымдық 
қажеттіліктерін толық қамтамасыз етуге 
жет кіліксіз. Қажетті к!лемде қаржы б!лін-
бе гендіктен, к!лік желілері тозып, энер-
гетикалық инфрақұрылым әлсіреп, цифрлық 
сектордың дамуы баяулап жатыр. Сонымен 
қатар климаттық !згерістер мен табиғи 
апаттардың жиілеп кетуі инфрақұрылымға 
қосымша жүктеме түсіруде. Соңғы жойқын 
су тасқындары елде климаттық қауіптерге 
бейімделу шараларына жеткілікті инвестиция 
салу қажеттігін к!рсетеді», – деген ұсыныс 
айтқан.

Үкімет бұл жағдайды !згерту үшін 
мем ле кеттік инвестицияларды екі есеге 
арт тырып, ең алдымен к!лік, энергетика, 
цифрлық және коммуналдық инфрақұры-
лым дарға басымдық беруі керек. Сондай-
ақ қаржыландыру к!здерін әртараптандыру 
маңызды, яғни мемлекеттік бюджеттен 
б!лек, жеке және шетелдік инвестицияларды 
тарту қажет. Бұл инвесторлар үшін тартымды 
жағдай жасап, мемлекеттік-жекеменшік 
әріптестік тетіктерін кеңінен қолдануды 
талап етеді. Сондықтан инфрақұрылымдық 

жобаларға инвестиция құю – елдің ұзақ-
мерзімді тұрақты дамуы үшін басты міндет-
тердің бірі.

Қазірдің !зінде ДБ мамандары ұсынған 
бұл мәселелер ел экономикасынан к!рініс 
тауып келеді. Мәселен, Ұлттық статистика 
бюросының деректеріне сүйенсек, былтыр 
елдегі негізгі капиталға құйылған қаражат 
м!лшері 19,4 трлн теңгеге жетіп, 2023 
жыл мен салыстырғанда 7,4 пайызға к!бей-
ген. Дегенмен жақында !ткен Үкімет 
отыр ысында Премьер-Министр Олжас 
Бектенов мемлекеттік органдардың инвес-
ти циялық жобаларды баяу қарастырып 
жатқанын сынға алған болатын. Оның 
айтуынша, экономиканың қарқынды 
дамуы !ндіріс, инфрақұрылым, агро!нер-
кәсіп, транспорт және энергетика сала-
ларына инвестиция құюмен тығыз байла-
нысты. Алайда бұл процестер бюро- 
кра тия лық кедергілер мен ведомствоаралық 
үй лесімсіздікке байланысты тежеліп отыр. 
Ол мемлекеттік органдарға «н!лдік бюро-
кратия» қағидаты бойынша жұмыс істеуді 
тапсырды. Сондай-ақ бизнес үшін ұзақмер-
зімді несиелердің тапшылығы да үлкен 
кедергі болып отырғанын айтты. Себебі 
банктер к!біне қысқамерзімді және т!мен 
тәуекелді несиелерді таңдауға бейім. 

ТҰРАҚТЫ ДАМУДЫҢ 
ДІҢГЕГІ НЕДЕ?

Расында, Қазақстан экономикасының 
!су қарқынына инвестиция к!лемінің 
!згеруі айтарлықтай әсер етеді. Дүниежүзілік 
банк пен Халықаралық валюта қорының 
болжамдарына сенсек, 2025 жылдан кейін 
экономикалық !сім баяулайды. Оның 
басты себептерінің бірі – инвестиция 
к!лемінің қысқаруы. Бұл елдің ұзақмерзімді 
эко номикалық тұрақтылығына қауіп 

т!ндіретін фактор. 9ндіріс тиімділігінің 
т!мендеуі мен инвестициялардың жеткі-
ліксіздігі Қазақстан экономикасының 
шикізаттық бағытқа тәуелділігін күшейтіп, 
сыртқы күйзелістерге осалдығын арттырады. 
Елдің экономикалық !сімі к!біне мұнай 
!ндіру к!лемінің ұлғаюымен қамтамасыз 
етілуде, алайда бұл тұрақты даму үшін 
жеткіліксіз. Мамандардың айтуынша, 
мұ най секторының тәуекелдерін ескере 
отырып, экономиканы әртараптандыру 
және жаңа салаларды дамыту қажет.

Ал Halyk Finance талдау орталығының 
сарапшысы Салтанат Игенбекова «Қазақ-
станда мемлекеттік шығыстардың ұлғаюы 
экономикалық !сімге негіз болғанымен, 
бұл қаржыландырудың тұрақты к!зі бола 
алмайды», – дейді. 9йткені бюджет тапшы-
лығы мен қарыз к!лемінің артуы болашақта 
мемлекеттің инвестициялық мүмкіндіктерін 
шектейді. 

Сарапшының с!зіне сүйенсек, қазіргі 
жағдайда экономикалық !сімді қамтамасыз 
етудің негізгі жолы – инвестицияларды 
ұлғайту және капитал ағынын әртараптан-
дыру. Шетелдік инвестицияларды тарту, 
инфрақұрылымдық жобаларды қаржылан-
дыру және жеке сектордың белсенділігін 
арттыру арқылы экономикалық !сімге 
тұрақты негіз қалыптастыруға болады. 

Бұл долбарды ХВҚ да құптап отыр. Қор 
мамандары Қазақстанның !ңірлік және 
халықаралық интеграциясының дамуы 
экономиканы әртараптандыруға және елдің 
сыртқы күйзелістерге тәуелділігін азайтуға 
к!мектесетінін айтуда. «Бұл үшін сыртқы 
шектеулер мен протекционистік шараларды 
жою қажет, !йткені олар к!бінесе тиімсіз 
және нарықты бұрмалайды. Оның орнына 
әлеуметтік осал топтарды қорғауға баса 
назар аударып, мақсатты әлеуметтік 
шығыстарды, ауыл шаруашы лығын жаң-

ғыртуға ынталандыруды, білім беру мен 
жұмыс күшінің біліктілігін арт тыруды 
үй лестіру қажет», – делінген Хал ықаралық 
валюта қоры !з баяндама сында.

Ал Салтанат Игенбекова !з с!зінде: 
«Қазақстан экономикасының к!лемі шағын 
екенін ескерсек, ХВҚ-ның протекционизм-
нен бас тарту және әлеуметтік осал топтарға 
арнайы к!мек к!рсету қажеттігі туралы 
тезисін қолдаймыз, – дей келе, – Kсіресе, 
мем лекеттік бюджет тапшылығы, салық 
түс ім дерінің азаюы және Ұлттық қордан 
алынатын қаражат к!лемінің !суі жағдай-
ында әлеуметтік сақтандыру жүйесін дамы-
ту ерекше !зекті» деген тоқтамға келеді.

Қорыта айтқанда, егер Үкімет қарызды 
!теу үшін қайта қарыз алса, бұл пайыздық 
м!лшерлемелердің !суіне себеп болады, 
ал жоғары м!лшерлемелер бизнеске несие 
алу құнын қымбаттатып, экономикалық 
белсенділікті баяулатпақ. Екіншіден, 
бюджет тапшылығы к!біне салықтық 
жүктеменің артуына немесе мемлекеттік 
шығындардың қысқаруына әкелуі мүмкін, 
бұл да инвесторлар үшін қолайсыз белгі. 
Қазір ішкі нарықта бұл болжамның негізгі 
алғышарттары жүзеге асырылып та жатыр. 
Үшіншіден, егер тапшылық инфляцияны 
күшейтсе немесе ұлттық валютаның құн-
сыз дануына ықпал етсе, онда шетелдік 
инвесторлар капиталды басқа, тұрақты 
экономикаларға аударуы ықтимал. Осы 
факторлардың барлығы инвестициялық 
климатты әлсіретіп, тікелей шетелдік 
инвестицияның қысқаруына әкелуі мүмкін. 
Демек, инвестиция экономикалық !сімді 
ынталандыратын негізгі құрал. Егер мем-
лекет бюджет тапшылығын қысқартып, 
қарыз алу орнына инвестициялық саясатты 
күшейтсе, бұл ұзақмерзімді экономикалық 
тұрақтылық пен елдің бәсекеге қабілеттілігін 
арттыруға мүмкіндік береді.

ЭКОНОМИКАЛЫҚ ӨСІМНІҢ ӨЗЕГІЭКОНОМИКАЛЫҚ ӨСІМНІҢ ӨЗЕГІ
ИНВЕСТИЦИЯ –ИНВЕСТИЦИЯ –
Соңғы уақытта ел экономикасы елеулі өзгерістерге ұшырап, Салық 
кодексін реформалау күн тәртібіндегі басты тақырыпқа айналды. 
Мәселенің түп төркіні бюджет тапшылығының өсуінен бастау 
алып отыр. 2015 жылдардан кейін мемлекет қазынасы табыспен 
«толығудың» орнына, шығындардың Ұлттық қор трансферттері 
есебінен өтелуі жалғасып келеді. ДБ пен ХВҚ мамандары бұл 
шетелдік инвестициялардың қысқаруына әсер етуі мүмкін деген 
болжам айтады. Өйткені бюджет тапшылығы мемлекеттік қарызды 
арттырып, инвесторлардың сол елдің қаржылық тұрақтылығына 
қа тысты сенімін төмендетуі мүмкін.

Кәмила ДҮЙСЕН

ЕСКІ МЕН ЖАҢАНЫҢ АРАСЫ

Мемлекеттік сатып алу жүйесі елімізде 
!те к!п сыналды. Тіпті, оны «жемқорлық-
тың ордасы» деп атап, түбегейлі жаңаша 
құруға шақырғандар да болды. Негізгі 
риторикасы бюджетті үнемдеуге құрыл-
ғандықтан, арзан баға қуған мердігерлер 
сапа дегенді ұмытты. Ал жобаның бағасын 
қымбаттату әдет боп сіңе бастады. Ортақ 
қазаннан қарпып қалуға ұмтылғандар тіпті 
ар-ұятты ұмытып, адамның санасына сый-
майтын әрекеттерге барып жатты. Бұл 
қо ғам ның ашу-ызасын тудыра бас тады. 
Тізбелей берсе, ескі заңның кемші ліктерінде 
есеп жоқ, бұл сала белгілі бір тоқырауда 
жатқаны анық еді. Тіпті, оны Президенттің 
!зі де сынға алып, 2022 жылғы Жолдауында 
тиісінше тапсырма берді.

Соған сәйкес қабылданған құжат тендер 
!ткізу рәсімдерін оңтайландыруды, тауар-
жұмыс-қызметтердің сапасын арт тыруды, 
қатысушылардың жауапкерші лігін күшейтуді, 
бәсекелестікті дамытуды, сондай-ақ отандық 
!ндірушілерді қол дауды, саланы толық 
авто маттандыруды к!здеді. Жаңа нұсқада 
конкурстық құ жат та маны талқылау 5 күннен 
2 жұмыс күніне, !тінімдерді қабылдау 15 
күннен 5 жұмыс күніне дейін, !тінімдерді 
қарау және қорыт ындылау 10 күннен 3 
жұ мыс күніне дейін қысқарды. Сондай-ақ 
аз м!лшердегі сатып алулар бойынша 100 
айлық есептік к!рсет кішке дейінгі тауар-
лард ы, 500 айлық есептік к!рсеткішке 
дей  інгі жұмыстар мен қызмет терді бір 
к!з ден алу құқығы енгізілді. Ауыл әкімдік-
тері үшін бір к!зден сатып алудың шекті 
м!лшері 3 000 айлық есептік к!рсет кішт ен 
4 000 айлық есептік к!рсет кішке ұлғайты л-
ды. Шағын және орта кәсіпкерлік субъ ек-
ті лерін қолдау мақсатында осы са нат тағы 
субъектілерден құны 50 000 ай лық есептік 
к! рсеткіштен аспайтын тау ар ларды, жұмыс-

тар мен к!рсетілетін қыз меттерді сатып 
алудың басым құқығы бел гіленді. Тізбелей 
берсе, жаңа заңның арт ықшылық тарында 
сын жоқ, оның бұл саланы дағдарыстан 
алып шығарына үміт к!п еді.

КҮШТІ КҮШТІЛІГІН 
ҚЫЛЫП ОТЫР

Мемлекеттік сатып алудың жаңа ере-
же лері нарықтағы ірі ойыншылардың 
сойылын соғатыны белгілі болып тұр. 
Соның бірі – телекоммуникация саласы. 

«Негізінде құны 200 миллион теңгеге 
дейінгі шағын және орта бизнеске арналған 
тендерлерге ірі компаниялар қатыспауға 
тиіс. 9йткені олар с!зсіз ұтып кетеді. 
Қа  лай дегенде де айналым қаражаты !те 
үлкен, басқадай да артықшылықтарға ие 
екені түсінікті. Енді мемлекеттік сатып 
алу туралы жаңа заңға келсек, ол оңтай-
ланудың орынына күрделене түскен. Жаңа 
ереже бойынша жеткізіп берушінің !тінімі 
тендер сомасының 90%-ынан т! мен болса, 
онда ол екарадағы айырмашылықты 
келісімшарт мерзімі аяқталғанға дейін 

қосымша келісім жасасуға тырысады», – 
дейді «Қазақстанның байланыс оператор-
лары қауымдастығы» ЗТБ Президенті 
Олег Емельянов.

Оның айтуынша, 6 қаңтарда жаңа 
ере же бойынша !тетін алғашқы тендерлер 
пайда болған екен. Бірақ 8-9 қаңтарда ірі 
ойыншылардың қатысып жатқаны, яки 
кімнің ұтатыны белгілі болған. Сондықтан 
да 10 қаңтарда қауымдастық дереу Қаржы 
министрлігіне хат жолдаған. Содан әлі 
күнге дейін хабар жоқ. Ал алғашқы тен-
дерлер ендігісі !тіп те кеткен болар. Үкімет 

осылай үнсіз отыра беретін болса, бұған 
дейінгідей «кім күшті болса, тендер де 
сонікі бола беретінге» ұқсайды. Айталық, 
қауымдастыққа бүгінде ШОБ санатына 
жататын 41 оператор мүше, бірақ олар 
нарықтың бар болғаны 17%-ына ғана ие. 
Ал қалған орасан к!п б!лігін екі алпауыт 
компания қадағалайды. Олар – «Қазақте-
леком» – 57% және Beeline – 25%. Олардың 
мемлекеттік сатып алудағы үлесі де осындай 
боп қала беретіні осыбастан-ақ анық 
болып отыр. Десе де мұндағы проблема 
бір саламен шектелмейді.

«Біз жаңа заңнан үлкен үміт күткен 
едік. Бірақ ештеңе де !згермеді. Тіпті, 
оны мемлекеттік сатып алудан мүлдем 
хабары жоқ адамдар жазған сияқты. Бір-
ақ мысал – шағым түсіру туралы. Енді 
тапсырыс берушілер !здеріне жазылған 
шағымды !здері қарайды. Бұл мүлдем 
ақылға сыймайды емес пе? Сонда дауласқан 
екі жақты бір-біріне жығып беріп отыр. 
Бұлай болмау керек! Болмаса сотқа жүгінуге 
тура келеді. Бірақ бұл әрі ұзақ, әрі қымбат. 
Сондықтан да мердігер пұшайман күйде 
қалып отыр деген с!з. Бұрын арнайы 
қада ға лау шы орган – Мемлекеттік ішкі 
аудит департаменті қарайтын. Одан алып 
алды. Ендеше мұнда біреулердің мүддесі 
болғанын жоққа шығаруға болмайды», – 
дейді Goszakupturaly желілік басылымының 
шеф-редакторы Данил Степанов.

Оның айтуынша, бұл саладағы проблема 
бір заң қабылдаумен шешілмейді. Kкім-
шілік-ұйымдастырушылық мәсе лелерін 
де назардан тыс қалдырмау керек. Мысалы, 
мемлекеттік сатып алу туралы терең білетін 
мамандар аз. Сондық тан да профильдік 
оқыту деңгейінде қолға алып болса да 
кадр даярлау жұмысын жол ға қою керек. 
Бізде к!птеген мекеме мен органдарда 
мұны бухгалтерияға жүктей салады да, 
олар білсін-білмесін, «ең бас тысы басшы-
лық ұрыспаса болды» деген ұстаныммен 
құжаттарды даярлап шығады. Ал оны 
порталға салған кезде шикіліктер шыға 
бастайды. Бұл тендерді ұтып алған мердігер 
үшін к!птеген қиындықтар тудырады. 
Сондықтан да мемлекеттік сатып алумен 
айналысатын б!лім немесе басқарма 
ашуды міндеттеу керек. Маман дардың 
бұдан да басқа ұсыныстары аз емес, сол 
сияқты айтар сыны да жетерлік. Жыл дың 
бірінші айындағы бұл үрдіс сала ның 
басы нан әлі дау арылмағанын аңғарта-
тындай.

ТЕНДЕР ТАРТЫСЫ

Елімізде басы даудан арылмай, қатты шу болған заңның бірі мем-
лекеттік сатып алу туралы еді. Соған сәйкес, былтыр 1 шілде күні 
Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт Тоқаев «Мемлекеттік сатып 
алу туралы» жаңа заңға қол қойған болатын. Биылғы 1 қаңтардан 
бастап күшіне енген ондағы өзгерістер ашықтықты арттыруға, 
жергілікті өндірушілерді қолдауға, ШОБ субъектілерін мемле-
кеттік сатып алуларға көбірек тартуға және бюрократияны азай-
туға бағытталған. Десе де жаңа нұсқаның да шикіліктері шыға 
бастағанға ұқсайды.

Нұрлан ҚОСАЙ

ТЕҢДЕР ТАРТЫСЫ МА?

«қатырып қою» керек. Мысалы, конкурс 
35 миллион теңгеге жарияланып, жеткізуші 
8 миллион теңгені ұсынса, онда ол 23,5 
миллион теңгені «қатырып тастауға» 
мін детті. Ал шағын кәсіпорындардың 
мұн дай ұзақ уақыт ұстап отыруға басы 
артық қаражаты жоқ. Сондықтан да олар 
жүзеге асыруға мүмкіндігі бола тұра мұндай 
тендерлерден тысқары қалып қоюға мәж-
бүр. Шындығына келгенде, ірі фирмалар 
да алдымен бағаны осылайша 2-3 есеге 
т!мендетіп, тендерді !здеріне алып алады 
да, бірер жарым айдан кейін тапсырыс 
беру шіге барып, құнын к!теру үшін 

Мәселен, мұнда тендерге қатысқысы 
келетіндер келісімшарттың уақыты біткен-
ше ақшасының бір б!лігін тиіспей «қа-
тыр ып тастауы» керек деген талап пайда 
болған. Ал шағын байланыс опера тор-
ларының ондайды қалтасы к!термейді. 
«Қазақтелеком» және Beeline сияқты ірі 
компаниялар болса, қаржылық үстемдік-
терін пайдалана отырып, баға демпингін 
жасап, оларды тықсырып шығаруда.
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АЛАҢ 

Елімізде ғылымды коммерцияландыру процесі соңғы 
жылдары айтарлықтай назарға алынуда. Бұл үрдіс отандық 
ғылымның сапалы дамуына жол ашумен қатар, елдің инно-
вациялық әлеуетін арттыру және экономиканың бәсекеге 
қабілеттілігін қамтамасыз ету үшін де аса маңызды. Деген-
мен ғылыми зерттеулердің нәтижелерін нарыққа шығару 
ісінде әлі де бірқатар кедергі бары анық. Осы тұста біз 
ғылымды коммерцияландыру процесін жандандыру үшін 
қандай қадамдар жасалуы керегін білмек болып, «Алаң» 
айдарында сала мамандарына бірқатар сауал қойған едік: 

1. Қазақстанда ғылымды коммерцияландыру процесі қан-
шалықты дамыған?
2. Ғылыми жобалар мен зерттеулердің нарыққа шы ғуы на 
қандай кедергілер бар?
3. Қазақстанда ғылым мен бизнестің өзара байланы сын 
нығайту және ғылыми зерттеулердің нәтижеле рін коммер-
цияландыру үшін қандай қадамдар жасалуға тиіс?

ҚАЗАҚСТАНДА ҒЫЛЫМДЫ 
КОММЕРЦИЯЛАНДЫРУ ПРОЦЕСІ 

ҚАНШАЛЫҚТЫ ДАМЫҒАН?

�мірхан ТЕМІРБАЕВ, 
Қазақстандық ғылымды 
коммерцияландыру одағының вице-
президенті:

– Бүгінде елімізде ғылымға жан-
жақ ты к�ңіл б�лінуде. Оның нақты 
ай   ғағы ретінде соңғы жылдары ғылымға, 
оның ішінде ғылыми жобаларды ком-
мер цияландыруға б�лінген қаржының 
�с кенін айтуға болады. Дегенмен әлде 
де жүйелік мәселелер бар. Жалпы, ком-
мер циялизация процесі бірнеше алғы-
шарт тың болуымен тікелей байланысты. 
Бас ты алғышарт – коммерция лан ды ру-
дың тиімді экожүйесінің болуы, яғни 
кез келген технология немесе �нім ғы-
лы ми идеядан бастау алып, прототипке 
ай налуы, содан соң нарыққа шығуға 
тиіс. Ол үшін арнайы инновациялық 
дә ліз (коридор) қажет. Мұндай дәліз-
дер дің қызметін Технопарктер ғана 
орын дай алады. 0детте Технопарктердің 
құ рамында арнайы лабораториялар, 
про тотип жасайтын орталықтар, сон-
дай-ақ инкубаторлық және аксе ле ра-

процесін жүргізетін мамандардың 
болуы. Ғалымдар бизнес процестерді 
тү сіне бермейді, сондықтан, нарықты, 
биз  нес-модельдерді түсінетін, инно ва-
цияларды нарыққа шығара алатын, 
инвестицияларды тарта алатын ма ман-
дардың болуы �те маңызды. Бүгінде 
мұн дай мамандар елімізде тапшы. 

Ерболат ОРАЗБЕКҰЛЫ, 
Зерттеу және инновациялық 
нәтижелерді коммерцияландыру 
орталығының директоры:

– Соңғы жылдары Қазақстанда ғы-
лым ды коммерцияландыру бағыты 
қар қынды дамып келеді. 2023-2025 
жыл дарға арналған ғылыми-зерт теу-
лерді қаржыландыру к�лемі үш еседен 
ас там �сіп, 643 млрд теңгеге жетті. Ал 
2024-2026 жылдарға шамамен 730 млрд 
тең ге б�лінуі жоспарланған. Бұл қа ра-
жат ғылыми жобаларды қолдау және 
олар дың нарыққа жол тартуын қамта-
ма сыз етуге бағытталған. Сонымен қа-
тар ғылыми әзірлемелерді коммер ция-
лан дыруды ынталандыру мақсатында 
грант тық қаржыландыру жүйесі бел сен-
ді түрде енгізілуде. =ткен жылдары осы 
бағ дарлама аясында ғылыми жобаларға 
68,6 млрд теңге б�лінсе, 2023-2025 жыл-

Аида СЕРІКҚЫЗЫ,
�л-Фараби атындағы ҚазҰУ ғылым 
және инновация қызметінің директоры, 
биология ғылымдарының кандидаты:

– Қазақстанда ғылымды ком мер-
ция ландырудың бастапқы кезеңі жүріп 
жа тыр десек болады. Бүгінде к�птеген 
ға лым �з еңбегі мен зерттеу жобаларын 
ком мерцияландыру барысында түрлі 
ке дергіге тап болуда. Мәселен, елімізде 
ға лым �з жобасын �ндіріс орындарына 
�зі таныстырып, оның тиімділігіне сен-
діруі қажет. Ал �ндіріс орындары, �з 
ке зе гінде, жоба құнының 10-30 пайызын 
т� леуге міндеттелген. Алайда іс жүзінде 
бұл процесс ойдағыдай жүзеге аса бер-
мей ді. Бұған бірнеше себеп бар. Елімізде 
бар  лық ғылыми бағытты қамтитын 
зауыт   тар жеткіліксіз. Мысалы, нанотех-
но логия немесе компьютерлік тех но ло-
гия саласындағы ғылыми жетістіктерді 
�н діріске енгізуге қажетті инфрақұры-
лым жоқ. Сондықтан негізінен, жеңіл 
�нер    кәсіпке қажетті ғылыми жаңа лық-
тар – мата, тоқыма, тағам �німдері, 
су    сындар және басқа да тұтыну тауар-
лары қолдау табады. Дегенмен олардың 
�зі �ндірісте кеңінен қолданылып жа-
тыр деп айту қиын. Бұл мәселені шешу 
үшін мемлекет пен �ндіріс орындары-
ның �зара ықпалдастығын арттырып, 
ғылыми жаңалықтарды �ндіріске енгізу 
механизмдерін жетілдіру қажет. Сондай-
ақ жаңа технологияларды игеруге қабі-
лет ті зауыттар ашу ғылым мен эконо-
ми каны байланыстырудың маңызды 
қа дамы болмақ.

ҒЫЛЫМИ ЖОБАЛАР МЕН 
ЗЕРТТЕУЛЕРДІҢ НАРЫҚҚА 

ШЫҒУЫНА ҚАНДАЙ 
КЕДЕРГІЛЕР БАР?

�мірхан ТЕМІРБАЕВ, 
Қазақстандық ғылымды коммерциялан-
дыру одағының вице-президенті:

– Ең басты кедергі, жоғарыда айтып 
�т кен алғышарттардың болмауы. Тағы 
бір жүйелік мәселе – еліміздегі ғылымға 
бе рілетін ғылыми гранттардың ішінде 
ар найы прототип жасауға немесе �нді-
ріс тік сынақтар жасауға арналған грант-
тар дың болмауы. Ғалымдарымыз жеңіп 
ал ған гранттық қаржыландырудың шең-
    берінде тек ғылыми мақалалар жазу   мен 
шектеледі. Себебі конкурстық құжаттың 
та лаптары сондай. Осының салдарынан 
грант тық зерттеулердің басым б�лігі 
ір ге лі зерттеулер болып табылады. 0ри-
не, формалды түрде зерттеулер қолдан-
ба лы және іргелі болып б�лінуі мүмкін, 
бір ақ жобалардың соңғы нәтижесі тек 
іргелі зерттеулерге тән болып қала бере-
ді. Мысалы, үш жылдық жобаны қарас-
ты ратын болсақ, жоба барысында жа-
сал ған �нім немесе жаңа технология 

�н дірістік сынақтан �тпейді, себебі оған 
қар жы қарастырылмаған, оған қоса, 
жо баның KPI мүлдем басқа к�рсет кіш-
тер мен бағаланады. Прототипі жа сал-
маған, �ндірістік сынақтан �тпеген 
�нім  нің немесе технологияның нарыққа 
шы  ғуы екіталай.

Ерболат ОРАЗБЕКҰЛЫ, 
Зерттеу және инновациялық 
нәтижелерді коммерцияландыру 
орталығының директоры:

– Қазақстанда ғылыми зерттеулер 
мен инновациялық жобаларды коммер-
ция ландыру жолында бірнеше басты 
қиын дық бар. Біріншіден, бизнес-құзы-
рет тердің жетіспеушілігі – к�птеген 
ға лым �зінің ғылыми жетістіктерін на-
рыққа бейімдеуге қажетті кәсіпкерлік 
жә не басқарушылық дағдыларға ие 
емес. Бұл олардың инновациялық �нім-
дер мен технологияларды коммерция-
лық айналымға енгізуін баяулатады. 
Екін шіден, ғылым мен бизнестің әлсіз 
бай ланысы – ғылыми-зерттеу ұйым-
дары мен кәсіпкерлік сектор арасындағы 
серіктестік жеткілікті деңгейде дамы ма-
ған. Бұл инновацияларды �ндірістік 
ор таға енгізуді тежейді. Үшіншіден, ин-
вестиция тартудың қиындығы – жеке 
сек тор ғылыми-зерттеулерге инвести ция 
салуға дайын емес, себебі ғылыми жоба-
лардың табыстылығы к�бінесе ұзақ мер-
зімді перспективада к�рінеді. Бұл фак тор 
инвесторлар үшін тартымсыз бо лып 
отыр. Т�ртіншіден, отандық ин но  вация-
лардың �ндіріске баяу енгізілуі – жаңа 
технологиялар мен ғылыми әзірле ме-
лердің �ндіріс саласына енуі т�мен 
дең гейде қалып отыр, бұл инновациялық 
�нім дердің нарыққа шығуын тежейді.

Аида СЕРІКҚЫЗЫ,
�л-Фараби атындағы ҚазҰУ ғылым 
және инновация қызметінің директоры, 
биология ғылымдарының кандидаты:

– Ғылым бірнеше деңгейден тұрады. 
Оның т�менгі сатысы – осыдан жарты 
ға сыр бұрын жаңалық болған ғылыми 
жетістіктерді қолдану және оларды ком-
мерцияландыру. Бұл бағыттың ар тық-
шылықтары да бар, �йткені еліміздегі 
�н діріс орындарының басым б�лігі дәл 
осы салаға тиесілі �німдерді – мата, то-
қыма, тағам �німдері, сусындар және 
бас қа да тұтыну тауарларын шығарады. 
Де ген мен бұл деңгей ғылымды алға жыл-
 жытуға немесе отандық �німдерді бә-
секеге қабілетті етуге ықпал ете ал майды.

Ал ғылымның жоғары деңгейдегі 
са ла сын қолдайтын �ндіріс орындары, 
зауыттар мен фабрикалар елімізде жет-
кі ліксіз. Сондықтан отандық ғалым дар-
дың басым б�лігі су, сусын, жақпа май 
сияқ ты қарапайым жобалармен шек-
телу ге мәжбүр. Шын мәнінде, қазақ-
стан  дық ғалымдардың ғылыми жаңа-
лық тары жеткілікті, алайда оларды 
ком мерцияландыру мүмкіндігі шектеу-
лі, себебі �ндірістік база әлсіз. Осыған 
бай ланысты �ндіріс иелеріне жоба құ-
ны ның 30 пайызын т�леуді міндеттеу 
та ла бын алып тастау қажет деп санай-
мын. Ғылым қоры тарапынан ғылыми 
жобаларды коммерцияландыруға 250 
миллион теңге б�лінсе, дайын �нім алу 
про цесі айтарлықтай ілгерілеуші еді. 
Бұл қадам ғылыми-зерттеулерді �ндіріс-
ке енгізуге мүмкіндік беріп, ғылым мен 
�ндіріс арасындағы байланысты ны ғай-
тар еді.

ҚАЗАҚСТАНДА ҒЫЛЫМ МЕН 
БИЗНЕСТІҢ .ЗАРА БАЙЛАНЫСЫН 

НЫҒАЙТУ ҮШІН ҚАНДАЙ 
ҚАДАМДАР ЖАСАЛУҒА ТИІС?

�мірхан ТЕМІРБАЕВ, 
Қазақстандық ғылымды ком мер-
цияландыру одағының вице-президенті:

– Бүгінде Ғылыми және жоғары 
білім министрлігі тарапынан ғылымды 
да мытуға қатысты к�птеген жақсы қа-
дам жасалуда. Ғылым мен бизнестің 
�за ра байланысын нығайту мақсатында 
былтырғы жылдан бастап ірі кәсіп-
орын дармен бірлескен хакатондар �ткі-
зі ліп, нәтижесінде бизнеске, нарыққа 
қа жетті сұраныстар сұрыпталып, сол 
сұра ныстарды шешуге бағытталған ғы-
лыми жұмыстарға басым бағыт берілуде. 
Бизнес �з кезегінде ғылыми жобаны 
бір   лесіп қаржыландыруды қолға алуда. 
Бұл – жақсы бастама. Бірақ бұл қадам 
да коммерцияландыру процесін түбе-
гей лі шеше алмайды, түбінде тығырыққа 
тіреледі. Мұның себебі, тағы да жоғары-
да айтылған алғышарттардың болмауы-
мен түсіндіріледі. Ал жасау керек болған 
нақ ты қадамдарға тоқталсақ, алдымен, 
әлем дік тәжірибе инновациялық клас-
тер лердің тек мықты университеттермен 
ты ғыз байланыста дамитынын к�рсетті. 
Сондықтан еліміздегі мықты уни вер си-
теттердің қасынан Технопарктер ашуды 
қол ға алу керек. Ол үшін бүгінде ми нистр-
 лік тарапынан беріліп жүрген ме га-
грант тардың бір б�лігін сол Технопарк-
тер ді ашуға жұмсау керек. Бұған қоса, 
грант тық қаржыландырудың жаңа тү-
рін, яғни прототиптер жасауға және 
�н  дірістік сынақтар �ткізуге бағытталған 
қол данбалы грант түрлерін енгізу қажет. 
Сон да ғана іргелі зерттеулер мен ком-
мерцияландырудың арасында белгілі 
бір к�пір пайда болады. 

Ерболат ОРАЗБЕКҰЛЫ, 
Зерттеу және инновациялық 
нәтижелерді коммерцияландыру 
орталығының директоры:

– Қазақстанда ғылыми әзірлеме лер-
дің нарыққа шығуын жеделдету және 
ғы лым мен бизнестің �зара ықпалдас-
ты ғын күшейту үшін бірқатар шараны 
жү зеге асыру қажет. Біріншіден, ғылы-
ми-технологиялық саясатты іске асыру-
ды жетілдіру – «Ғылыми-техникалық 
сая сат туралы» заңнаманың орындалуын 
нақ тылауға бағытталған құралдар мен 
ме ханизмдер әзірленуі тиіс. Уни вер-
ситеттердің инновациялық ортасын 
да мыту арқылы олардың ғылыми қыз-
ме тін коммерциялық бағытқа икемдеу 
қа жет. Екіншіден, ғалымдардың кәсіп-
кер лік дағдыларын дамыту – зерттеу ші-
лерге арналған бизнес және менеджмент 
курстарын енгізу арқылы олардың ком-
мер цияландыру процесіне белсенді 
қ а ты суын қамтамасыз ету керек. Үшін-
ші ден, ғылыми ұйымдар мен кәсіп кер-
лер арасындағы серіктестікті күшейту – 
инновациялық консорциумдар құру 
жә не ғылыми-бизнес коллаборация лар-
ды дамыту арқылы жаңа технологиялар-
дың �ндіріске енуін тездетуге болады. 
Т�ртіншіден, жеке инвестицияларды 
ын таландыру – ғылымға қаржы салған 
кә сіпкерлерге салықтық жеңілдіктер 
ұсыну арқылы инновациялық жобаларға 
жеке капиталдың тартылуын арттыру 
қажет. Бесіншіден, инновациялық инф-
ра құрылымды дамыту – технологиялық 
парктер, инженерлік орталықтар және 
ғылыми-техникалық кластерлер құру ар-
қылы ғылыми әзірлемелердің ком мер-
цияландыру процесін қолайлы етуге бо-
лады. Алтыншыдан, ғылыми жоба лар дың 
нарықтық дайындығын бағалау жүйесін 
енгізу – зерттеулердің техноло гия лық 
әзірлік деңгейін анықтайтын стан дарттар 
мен бағалау жүйесін қа лыптастыру қажет. 
Бұл олардың нақты �ндірістік қажет-
тіліктерге сәйкестігін арттырады және 
нарыққа бейімделуін жеделдетеді. Осы 
шаралар жүйелі түрде жүзеге асырылса, 
Қазақстандағы ғылым мен бизнестің 
�зара әрекеттестігі ар тып, ғылыми-
зерттеулердің коммер ция  ландыру деңгейі 
айтарлықтай жақ сара ды.

Аида СЕРІКҚЫЗЫ,
�л-Фараби атындағы ҚазҰУ ғылым 
және инновация қызметінің директоры, 
биология ғылымдарының кандидаты:

– Қазір бизнес ғылымға бет бұра бас-
тады. =йткені елімізде ғылымды қол  даған 
кәсіпкерлерге салық жеңіл діктерін қарас-
тыру және тиісті заң нормаларын талқы-
лау жүргізілуде. Мәселен, егер биз нес 
�кілдерін 1 пайыз дық салықтан бо  сату ісі 
қолданысқа енсе, кәсіпкер лер дің ғылыми 
жаңалықтарға деген қы зығушылығы 
артып, қолдауы кү шейе ді деген үміттеміз. 
0рине, бұл �з геріс тер бірден жүзеге аса 
қоймас, де ген мен салықтық жеңілдіктер 
ұсыну – құптарлық бастама.

0л-Фараби атындағы Қазақ ұлттық 
уни верситетінде мемлекеттік қолдауға 
ие болған 400 ғылыми жоба бар және 
олар  дың әрқайсысы коммерциялан-
дыру ға сұранып тұр. Егер осындай дайын 
жобаларды �німге айналдыруға биз нес 
�з үлесін қосса, ғалымдардың ең бегі мұ-
ра ғатта қалып қоймай, нарық қа шығып, 
дүкен с�релерінен орын алар еді.

Дайындаған 
Айдана НҰРМҰХАН,

Ботаг5з МАРАТҚЫЗЫ

ЖАРҚЫН ИДЕЯЛАР

Мемлекеттік қолдауға ие болған 400 ғылыми жоба 
бар және олар  дың әрқайсысы коммерциялан дыру ға 
сұранып тұр. Егер осындай дайын жобаларды өнімге 
айналдыруға биз нес өз үлесін қосса, ғалымдардың 
ең бегі мұ ра ғатта қалып қоймай, нарық қа шығып, 
дүкен сөрелерінен орын алар еді.

тор лық бағдарламалар болады. Осы 
эле менттердің жиынтығы коммер ция-
ландыру процесін үдетеді. Екінші алғы-
шарт – әлемдік тәжірибеге сүйене келе, 
эко жүйелердің немесе Технопарктердің 
бар лығы дерлік университеттердің ба-
за сында немесе университеттердің 
маңын да құрылатынын к�рсетеді. Мы-
салы, әлемге әйгілі Кремний алқабы 
Стен форд және Беркли университет те-
рі нің арқасында күшейді. Сол сияқты 
Кем бридж университеті, Израильдегі 
Тех нион университеттері �з аймақ та-
рын дағы инновациялық кластерлердің 
яд росын қалыптастырды, яғни уни вер-
си теттегі ғалымдар сарқылмас идеялар 
ге нераторы болып табылады. =кінішке 
қарай, еліміздегі университеттердің ба-
за сында Технопарктер жоқтың қасы. 
Үшінші алғышарт – коммерцияландыру 

дары бұл к�рсеткіш 62,1 млрд теңгені 
құ рап, алдыңғы кезеңмен салыстырғанда 
екі есе артқан. Дегенмен ғылыми жаңа-
лықтарды �ндіріске енгізу мен оларды 
нарыққа бейімдеу деңгейі әлі де жет-
кілік сіз. Мемлекет бұл мәселені шешу 
үшін түрлі шараны қолға алып жатыр. 
Алай да ғылым мен бизнестің ық пал-
дастығын нығайту, инновацияларды 
�н діріске енгізуді жеделдету және зерт-
теулердің коммерциялық тиімділігін 
арттыру бағытында қосымша �згерістер 
қа жет. Осы тұрғыда «Ғылыми-техни ка-
л ық саясат туралы» заңның 51-бабына 
сәй кес, жоғары оқу орындары ғылыми-
зерт теу және тәжірибелік-конструк тор-
лық жұмыстарға б�лінетін гранттық 
қар жыландырудың кемінде 2 пайызын 
ком мерцияландыру орталықтарының 
қыз метіне бағыттауы тиіс.

НЕГЕæ
îëû

ЖАБЫҚ?!
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ӘЛЕУМЕТ

Егер математикадан көп оқушы төмен баға 
алып жүрсе, алтын белгіге жете алмай қалса, 
онда мұғалімдердің білімі нашар, дұрыс білім 
бере алмайды деп айып тауымызға болады. 
Ал тәрбиеге тек ата-ана жауапты. Яғни, қазіргі 
күні бала үшін мұғалім авторитет емес.

Соңғы 8 айда кәмелетке тол-
мағандар жасаған қылмыс 
саны 1 800-ден асқан. Бас 

прокуратураның Құқықтық 
статистика комитетінің ха-
барлауынша, оның 826-сы 

ауырлығы орташа, 672-сі ауыр 
және 102-сі аса ауыр қылмыс. 

Қазір жасөспірімдер ара-
сындағы қылмыс, әлімжеттік, 
зорлық-зомбылық, қатыгездік 
өзекті мәселеге айналып отыр. 
Бұл құбылыстың түп-тамыры 
неде? Оның психологиялық, 
әлеуметтік әсері қандай және 
қалай алдын алуға болады? 

Осы сұрақтар төңірегінде пси-
хоаналитик Анна Құдиярова-

мен әңгімелескен едік. 

– «Қазақстандағы әрбір бала �зін қауіпсіз 
сезінуі керек. Біз олардың құқықтарын қорғау 
және бақытты балалық шақты қамтамасыз 
ету үшін бар күшімізді саламыз» деген с�з 
соңғы жылдары ең к�п айтылып жүр. Бірақ 
�зіңіз к�ріп отырғандай «қазір балалар 
бақытты, қауіпсіз �мір сүріп жатыр» деп 
толық айта алмаймыз. Себебі жас�спірімдер 
арасындағы әлімжеттік, зорлық-зомбылық, 
қатыгездік күн �ткен сайын �зекті болып 
бара жатқандай. Сіздің ойыңызша, себебі 
неде және жас�спірімдер арасындағы 
агрессияның алдын алу үшін не істеу керек?

– Балалардың жағдайын жасау үшін 
алдымен олардың ата-анасының жағдайын 
жасау керек. Сондай-ақ Үкімет қана жауапты 
емес, баланы дүниеге әкелген ата-анасы 
да жауапты. Олар  әрбір баланың ішкі 
к!ңіл-күйіне назар аударуы керек. Пси хо-
логиялық сауаты жоқ ата-ана, психо логиялық 
мәдениеті жоқ отбасы балалардың қауіп-
сіздігін олардың бақытты балалық шағын 
қамтамасыз ете ала ма? Сондықтан ата-
аналарға арналған Үкімет тарапынан арнайы 
психологиялық сауатты к!теретін бағдарлама 
керек шығар. Сонда ғана !зін сыйлайтын, 
!зінің сезімін түсіне алатын ана !зінің 
баласын, 9 бала болсын, 2 бала болсын ішкі 
к!ңіл-күйін түсінеді. &зінің психологиялық 
мәдениеті жоқ әке қалай баланың жан-
дүниесінде не болып жатқанын түсіне 
алады. Тек балаға дегенімізбен, одан нәтиже 
шықпайды. Алдымен жаппай ата-аналардың 
психиологиялық сауатын к!теру керек.

Ал балалардың сауаттылығын айтатын 
болсам, мен 25 жыл тек психоанализбен 
шұғылданып жүрмін. Соңғы кездері, әсіресе 
бастауыш мектептегі балалардың, ұл болсын, 
қыз болсын психологиялық сауаты күрт 
!сіп кеткен. Олардың к!бісі !з сезімдерін 
біледі. «Менің к!ңілім толмай тұр, мен 
ана шыма ренжіп тұрмын, мен әкеме ашу-
ланып тұр мын» деп айта алады. Бірақ «әттең 
тонның келте сі-ай» дегендей әкесі мен 
шешесі ондай сезім дерді айта алмайды, 

ажы рата алмайды. «Қарның тоқ, киімің 
бар енді саған не керек» деп ұрсып, тіпті  
ұрып тастайды.

«Балалардың агрессиясы қайдан шы-
ғады?» дегенде отбасында не к!рсе, яғни 
«балапан ұяда не к!рсе...» дегендей отбасында 
әкесі мен шешесі айқайлайды, атасы мен 
әжесі бақырады, соғады, неше түрлі жаман 
с!здер айтады сондай агрессияны үнемі 
к!ріп !скен бала !зі де соған бейім болады. 
Сондықтан отбасындағы агрессияны т!-
мендету керек. Жоғарыда айтқанымдай, 
мемлекеттік бағдарламаға кіруі керек әрбір 
отбасыға бір-бір психолог, әрбір әке мен 
шешеге кемінде үш жүз сағат пихологиялық 
кеңес !ткізу мәселесін қолға алу керек, міне 
сонда тыныш, бақытты !мір әрбір от басында 
орнайды. Отбасында тыныш, агрес сиясы 
жоқ адамдар тәрбиеленсе, мек тепке де 
тыныш, тәрбиелі балалар келеді.

– Семейде болған жағдайға байланысты 
арнайы комиссия әлімжеттік жасаған 
балалардың әке-шешесін ата-ана құқығынан 
айырып, �здерін арнайы мектепке жіберді. 
Ал Талдықорғанда болған оқиға үшін 
директордың тәрбие ісі бойынша орын-
басарынан бастап, біраз мұғалім жазаланды. 
Бұл оқушылар арасындағы қатыгездікті жоя 
алатын тәсіл ме?

– Бұл тұрғыдан алғанда мен мектеп 
басшыларын, оқытушыларды қорғайын 

деп отырмын. Олар – тек білім 
берушілер. Тәлім беруші, тәрбие 
беруші – ата-аналар, аталар мен 

әжелер. Мектеп білім береді, мысалы, 
бала ашулы ма, қорқақ, батыл, ұяң 

бола ма бірақ ол математиканы білсе, 
мектеп мұғалімінің сабағы тамаша. 

Бала алтын белгі алса, мектеп директоры 
тамаша. Егер математикадан 

к!п оқушы т!мен баға алып 
жүрсе, алтын белгіге жете 
а л м а й  қ а л с а ,  о н д а 

мұғалімдердің білімі нашар, 
дұрыс білім бере алмайды 
деп айып тауымызға 
болады. Ал тәрбиеге 
тек ата-ана жауапты. 

Яғни, қазіргі күні бала 
ү ш і н  м ұ ғ а л і м 
авторитет емес.

– Қазір әкесіз 
немесе анасыз �сіп 
жатқан бала к�п, 
әлеуметтік-мате-
риал дық тұрмыс-

тық жағдай да әртүрлі. Сон дық тан сіз 
профилак тикалық, психологиялық к�мек 
к�рсетудің негізгі ұс танымы қандай болуы 
керек деп ойлайсыз?

– К!п бала әке сіз !сіп жатыр. Неге десек, 
әкесі мен шешесінің писхологиялық мәдениеті 
жоқ, ата-әжесінің сауаты жоқ, жанашырлығы 
жоқ. Екі жасты қосу орнына, «ажыраса сал, 
кете сал, ұра сал» дейді. Сондықтан 

үлкендердің тәрбиесін, психологиясын 
!згертпесек, !скелең ұр пақты біз !згерте 
алмаймыз. Мысалы, Американың 
киноларынан байқасаңыз, 9-1-1 деген 
н!мірге кішкентай 9 жасар ба лалар қоңырау 
шала алады. «Менің анам маған дауыс 
к!терді, менің әкем маған қол к!терді» деп 
айта алады. Біз әлі ол заңға жеткен жоқпыз. 
К!п жағдайда бала шындықты айтып тұр. 
Мәселен, баланы жақсы к!ріп, оған к!мектесу 
үшін оны зорлықпен қолын ұстап тұрып, 

медбике екпе салады. Мұндай жағдайда 
америкалық бала 9-1-1-ге қоңырау шалып, 
«маған зор лық к!рсетті» деп айта алады. 
Сондықтан бұл екіұшты мәселе. Яғни,  
профилактикалық, психологиялық к!мек 
к!рсету немесе заң қабылдау үшін 
заңгерлердің барлығы психологиялық 
сауаттылықты, пси холо гия лық мәдениетті 
игерген адам болуы керек. 

– Үлкендер �згере ме, тәрбиеге к�не ме? 
Онысыз да елімізде психологке баратындар 
саны артып келе жатыр. Тіпті, екінің бірі 
психолог. Сонда да психолог маман жетіспейді. 
Мәселен, мектептерде психолог маман 
тапшылығы �зекті болып отыр. Жалпы, 
дипломы бар к�п психологке сенуге бола ма?

– Мектеп психологтерінің айтуы бо-
йынша, оларды к!бінесе жандарм қылып 
жібереді. Бақылаушы немесе полиция 
жасап жібереді. «Ана баланың тәртібі жаман, 
бар онымен с!йлес» дейді. Бала сабақтан 
кешігіп қалса, құлағынан тартып, психологтің 
кабинетіне алып келеді. Жоқ, психологке 
әрбір бала !з еркімен келуі керек. Мен 
он дай психологтерді дайындауға әзірмін.

– Соңғы ресми ақпараттарға сүйенсек, 
елімізде мінез-құлқы психикалық бұзылған 

(ауытқуы бар) 20 4408 адам бар болса, оның                      
44 781-і – кәмелет жасына толмаған балалар 
мен жас�спірімдер екен. Оқушылар арасында-
ғы қатыгездікке психикалық денсаулық 
мәселе лері де әсер етеді десек, психикасы 
бұ  зылған балалардың денсаулығын, агрес-
сиясын қалай қалпына келтіруге болады?

– Ешбір адамды біз психикасы сау деп 
айта алмаймыз. Психика деген – ол  жан. 

Мысалы, сырт к!збен қарағанда бәрі сау адам. 
Бірақ менімен с!йлескен адамның жанының 
неше түрлі жарасы бар екенін айта аламын. 
Сондықтан абсолютты тұрғыда психикасы 
100 пайыз сау деп ешкімді айта алмаймыз. 

«Біз бәріміз саумыз, себебі сауықтыру 
аймағында емеспіз». Иә, әртүрлі статис -
тиканы қарасаңыз, елімізде 2 миллионнан 
к!п адам психиатрлардың к!мегіне жүгінген. 
Бұған қуану керек. &йткені 2 миллион 
адамның !зінің әжептәуір сауаты бар. 

Психологиялық ауытқушылық, психо ло-
гия лық жарақат әрбір адамда бар, ал пси-
хикалық ауытқушылық, психикалық жарақат 
к!бінде болмайды. Ол сапа мен санның 
арасындағы бір к!рсеткіштер шығар. 

– Елімізде психологиялық қызмет туралы 
заң қабылданғалы жатыр, сондай-ақ балалар 
мен жас�спірімдердің денсаулығын, мінез-
құлық әдеттерін, физикалық және психо-
логиялық әл-ауқатын мониторингтеу жүйесі 
енгізілмек. Сіздің бұл тұрғыда ұсынысыңыз 
қандай? Сіздің ойыңызша, заң қалай жұмыс 
істеуі керек және мәселені шешудегі р�лі 
қандай болуы керек? Мониторингтеу жүйесінің 
маңызы бар ма?

– Психологиялық қызмет туралы заң 
қабылдау үшін заңгерлердің барлығы !здері 
психологтің қызметіне жүгініп к!рсе ғана 
түсінеді. &здері психологтің кабинетіне 
барып к!рмеген адам жалпылама заңды 
қабылдайтын шығар. Жақсы бір заң 
қабылданады дегенге сенбеймін.

Психологтің қызметі – ата-ана қызме-
тімен парапар. Ата-анасына ренжімейтін 
ешқандай адам жоқ. Ата-анасына бірде-бір 
рет ашуланбаған адам жоқ. Сондықтан 
қандай алтын басты психолог болсын, 50 
жыл тәжірибесі болсын, олардың барлығы 
да психологке рақмет айта қоймайды. Яғни, 
ата-анасына ренжімейтін адам жоқ екені 
сияқты, психологке де кінә артпайтын 
адам жоқ. &йткені біз адамның психикасымен 
жұмыс істейміз, адамның жанымен жұмыс 
істейміз. Психологтің жұмысына клиент 
емес, супервизор баға береді. Ал супервизор 
деген с!зді біздің депутаттар, заңгерлер 
біле ме екен. Психоанализ саласындағы 
супервизор кім деп ойланып к!рді ме екен. 
Егер мұны білсе, жақсы заң қабылдайды 
деп сенуге болады. Яғни, профилактикалық, 
психологиялық к!мек к!рсету немесе заң 
қабылдау үшін заңгерлердің барлығы 
психологиялық сауаттылықты, психоло-
гиялық мәдениетті игерген адам болуы 
керек. Сонда ғана психологке қандай жағдай 
жасау керек, балаларға және ата-аналарға 
қандай жасау керек екенін түсінеді. Бірақ 
мен, біз, ата-аналарға заң жүзінде қаржылай 
қолдау к!рсетсек, тегін кеңестер берсек 
психикасы сау әке-шеше психикасы сау 
балапандарды дүниеге алып келе алатынына, 
!сіре алатынына кәміл сенемін.

– Қазіргі статистика мәліметі бойынша, 
елімізде «Жас�спірімдердің 4,6%-ы �мірінде 
бір немесе одан да к�п рет масаң күйде болған 
болса, 5,6%-ы жыныстық қатынасқа түскен 
және мектептегі буллинг құрбандары 
балалардың 17,5%-ын құраса, 3,4%-ы айына 
бір рет және одан да к�п рет кибербуллингке 
ұшырайды» екен. Егер ұрпақ саулығы – ұлт 
саулығы десек, сіздің ойыңызша, бұл сандардың 
қауіптілігі қандай?

– Мұны диалектиканың үш заңы шешеді. 
Яғни, сапасын !згертсек, сан !згереді. Сан 
сапаға !теді, сапа санға !теді. 

– <ңгімеңізге рақмет! 
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Анна ҚҰДИЯРОВА, психоаналитик:

ПСИХОЛОГКЕ БАЛА 
ӨЗ ЕРКІМЕН КЕЛУІ КЕРЕК

САПАСЫЗ ВАКЦИНА 
САН СОҚТЫРҒАН

Еліміздің заңында күштеп екпе салдыру 
туралы бірауыз айтылмаған. Жалпыға міндетті 
екпе және қандай да бір к!рсеткіштерге 
қарай уақытша салдырмау деген ұғым ғана 
бар. Алайда жыл !ткен сайын ата-аналардың 
вакцина салдыруға фобиясы артып келеді. 
Оған әлеуметтік желідегі түрлі арандатушы 
ақпараттар да себеп болып тұр. 

– Келіншегім Алматы облысында 
баламызға перзентханада екпе салдырып 
шықты. Қырқынан шыққан соң бала 
мазасызданып жылай берді. С!йтсек, иығында 
томпайып без сияқты бірдеңе шыққан екен. 
Дәрігер «Екпеден болған. Мұндай к!п балада 
болып жатыр» деп мазь берді. Сапасыз ек-
пе ден екенін дәрігерлер мойындап отыр, – 
дейді Жасұлан Артықбаев. 

Баласына екпе егуді қаламайтын ата-
ананың к!бі вакцина сапасына күмәнмен 
қарайды. Жалпы, елімізде екпе туралы Ұлттық 
күнтізбе бар. Күнтізбе бойынша 22 ауруға 
қарсы вакцина салынады. Үкімет обаға қарсы 
вакцинаны елде !ндірсе, қалған 21-ін шетелден 
сатып алады. АҚШ, Германия, Аустралия, 
Ресеймен қатар вакцинаны Үндістан да !н-
діреді. Үндістанның деңгейін аталған елдермен 
салыстыратындар бар. Дегенмен ДСҰ 
!ндірілген вакцинаға қатаң тәртіппен қарап, 
қадағалайды. Арнаулы зертханада зиянды 
қасиеті бар-жоғын тексереді. Сон дықтан әр 
ата-ана баласына екпе аларда вак цинаның 
жарамдылық мерзімін, қай елде жасалғанын, 
қаптамасының ашылған-ашыл мағанын 
толық тексеріп алуы керек. Ста тистика 
бойынша, еліміз жыл сайын вак цина сатып 
алуға 27 миллиард теңге жұм сайды екен. 
Сондықтан балаларға екпе саларда 
халықаралық сапа стандарттарына сәйкес 
келетін еуропалық вакциналарды таңдау 
қажет. 

АУТИЗМ МЕН ДЦП-ның 
ЕКПЕГЕ ҚАТЫСЫ ЖОҚ

Балалар дәрігері Айнұр &тегенованың 
пікірінше, желіде басындағы бар пәлесін 
екпеге жауып, елді дүрліктіріп, ақша жинап 
жүргендер баршылық. 

Олардың к!бі: «Баламда екпеден кейін 
ДЦП, еміне қаражат керек» деп жазып қояды. 
Бұл манипуляция қалай аталатынын білесіз 
бе? Қазақша айтсақ «улы қайырымдылық». 
Бір жағынан қарасаңыз, шынымен де к!мекке, 
емге қатты мұқтаж бала. Бірақ екінші жағынан 
!зге адамдардың сезімдерімен манипуляция 
жасалуда. Кез келген ата-ананың бойында 
бұл ақпаратты оқығаннан кейін екпеге деген 
«қорқыныш» сезімі пайда болады.

 – Екпе тақырыбы барлық адамға, ата-
анаға қатысты болғандықтан, олардың басым 
б!лігі (тіпті бәрі деп айтуға болады) үрейленген 
соң видеоны ашады, оқиды. Солай қаралым 
жиналады, қаралым жинала берген сайын 
ақша салатын адамдардың да саны к!бейеді. 
Міне, бұл манипуляцияның артында сондай 
механизм тұр. Jдетте, солай манипуляция 
жасайтын адамдар !зге ата-аналардың 
сезімдеріне, !зге балалардың денсаулықтарына 
түкіргендері бар, – дейді педиатр. 

Ал баланың ДЦП-ға шалдығуына меди-
цинада нақты бірнеше себеп әсер етеді. Бірақ 
ол тізімнің ішінде «екпе» деген с!з жоқ. 

– Себебі расымен де, екпелер аутизм, 
ДЦП-ға алып келмейді. Вакцина балаларды 
ауру қылатын болса, Дүниежүзілік меди-

циналық қауымдастық екпені жасамас еді. 
Ал «Мемлекет бізді ауру қылғысы келеді» деп 
жүргендерге айтарым, логикаға салып қарасаңыз 
да мемлекетке дені сау, жұмыс істеуге қабілетті 
азамат керек. Кейде ата-ана лар: «Неге дұрыс 
дамып келе жатқан ба лаға 1 жастан асқан-
нан кейін де ДЦП диаг нозын қояды?» деп 
сұрайды. &йткені ДЦП-ның ауыр түрлері 
ғана баланың 1-2 айында білінеді. Ал орташа, 
жеңіл дәрежелері бірден к!рініс бермей ді, – 
дейді Айнұр &тегенова. 

Балаларға екпелердің барлығы дүниеге 
келген алғашқы жылдары салынады. Ал 
біздің қоғамда адамдар аутизм, ДЦП 
диагноздары бірден қойылуы керек деп 
санайды. ДЦП, аутизм белгілерін анықтау 
үшін генетикалық талдауларға да бірнеше 
ай кетеді. Осы аралықта кейбір балалар екпе 
алып үлгереді. Ата-аналар баласының ауру 
екенін білген соң жағдайды қабылдай алмай 
бар кінәні екпеге артады. 

ВАКЦИНА САЛДЫРМАУДЫҢ 
САЛДАРЫ КNП

Бірақ вакцина салдырмаған сау баланың 
ертеңгі күні не болатыны жайлы ешкім 
ойланбайды. Айталық, соңғы он жыл ішінде 
екпе салдырмайтындар да, екпеге қарсы 
науқандар да к!бейді. Салдарынан аты баяғыда 
ұмыт болған жұқпалы аурулар қайта шыға 
бастады. Соның бірі – к!кж!тел. Бірнеше жыл 
ішінде балалар арасында кең таралып кетті.

– Иә, кейбір ата-аналар балаларын ектіруге 
қарсы. Екпе Аутизм, ДЦП диагноз дарын 
таратушы деген қауесеттер де бар. Бұл қор-
қыныштың себебі де анық. 1998 жылы Lan-
cet журналында Эндрю Уэйкфилд балалардың 
екпе алғаннан кейінгі жағдайы туралы 
деректерді бұрмалап, этикалық және ме ди-
циналық нормаларды бұзады. 2011 жылы бұл 
мәселені британдық журналист Брайан жа-
риялады. Осылайша, Эндрю Уэйкфилдты 
медициналық тізімнен шығарып, дәрігерлікпен 
айналысу құқынан айырды. Себебі жүргізілген 
зерттеулердің барлығы қызылша вакцина сы 
мен Аутизм арасындағы байланысты раста-
ған жоқ. Менің пікірім, вакцина балаларға 
қажет, – дейді педиатр Матай Есенғалиева. 

Оның айтуынша, шешекке қарсы алғашқы 
екпе 1796 жылы жасалды. Осыдан екі ғасыр 
!ткен соң Дүниежүзілік денсаулық сақтау 
ұйымы шешек ауруының түп-тамырымен 
жойылғанын хабарлады. Қазір ол екпе 
салынбайды. Вакцинациялау қауіпті 
инфекциялардан қорғанудың ғасырлар 
сынынан сүрінбей !ткен әдісі. Ендігі кезекте 

полиомиелит мен қызылшаны түп тамырымен 
жою мәселесі тұр. Олар балалар үшін !те 
қауіпті вирустық ауру. Осы сияқты бірқатар 
вирусты емдеудің тиімді тәсілі жоқ. Тек 
вакцина ғана сақтайды. Тіпті, бұл аурудан 
айыққаннан кейін бірнеше жылдан соң 
асқынуы мүмкін. Мысалы, қызылшамен 
ауырғаннан 2-3 жылдан соң панэнцефалит 
басталып, !лімге алып келуі ықтимал. Осы 
инфекциямен күресуге аурудың алдын алатын 
екпелер ғана к!мектеседі. 2019 жылы әлемде 
қызылша ауруының аса ауқымды таралуы 
басталды. Қазақстанда 13 мыңнан астам 
адам қызылша жұқтырды. Соның ішінде 
науқастардың 70 пайызы балалар. Jлемде 
207 500 адам қызылшадан қайтыс болды. 
Орта есеппен қызылшамен ауырған әрбір 
бесінші адам минингит, энцефалит, пневмония 
және басқа ұзақмерзімді асқынуларға тап 
болуы мүмкін. Егер бала екпеден мысқыл 
аурумен ауырса, кейін бедеулікке әкеледі. 

– Қазір егілмеген балалар арасында 
к!кж!тел жиі кездесіп жүр. 2 жасқа дейін 
к!кж!тел балаларда !те ауыр !теді. Тіпті, 
!лімге ұласуы да ықтимал. Екпеден тек 
иммунитет тапшылығы, қатерлі ісік, қанның 
қатерлі аурулары бар балалар ғана тұрақты 
босатылады. Сонымен қатар дәрігерлер шала 
туылған, құрсақ ішінде инфекциялармен 
ауырған, оң манту реакциясы, гемолитикалық 
ауруы болса балаларды уақытша екпеден 
босатады. Егер ата-аналарға дәрігер дұрыстап 
түсіндірсе, «қуып жету» деген екпе бар. 
Мысалы, 14 жасқа дейін екпе алмаған балаға,  
түсіндіргеннен кейін жеңілдетілген түрде 
егу жүргізілді, – дейді Матай Есенғалиева.

Педиатрдың пікірінше, АбКДС вакцинасы 
тұрақты неврологиялық жағдайда мысалы, 
церебральды сал ауруы, даун синдромы, 
жарақат салдары, акушерлік сал ауруы, 
аффективті респираторлы пароксизмдерге 
шалдыққан балалар үшін де қауіпсіз салынуы 
мүмкін. Оларға егуді денсаулық жағдайы 
тұрақты күйде болғанда және вакцинацияның 
пайдасы қатерден айтарлықтай басым 
болғанда жүргізу керек. 

Вакцинаға қарсы жандардың басты ұраны 
– қазірге дейін екпе салдырмағандардың әлі 
ауырмай жүргені. Ал дәрігерлердің айтуынша, 
екпе салдырмағандар екпе салдырғандардың 
арқасында ауырмайды. Себебі екпе 
салдырғандар инфекция тасымалдамайды. 
Олардың ағзасына түскен кез келген микроб 
басқаларға жұқпай, !ліп қалады. Ал екпе 
алмаған баланың аса қауіпті ауруларға 
иммунитеті әлсіз болады. Егер екпеге қарсы 
ата-аналар к!бейе берсе, жер бетінде жұқпалы 
ауру қаптап, орта ғасырдағы адамзаттың 
күйін қайта бастан кешеміз. Сол кезде бүгінгі 
сәби екпе салдырмаған ата-анасын 
кінәлайтыны анық.

ЕКПЕ ТУРАЛЫ АҢЫЗ БЕН АҚИҚАТ
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Әлеуметтік желіні ашып қалсаңыз ауырған балалардың еміне 
қаржы жинаған парақшаның жарнамасынан көз сүрінеді. Бір 
қызығы, көбі аурудың «екпеден кейін» пайда болғанын жазып-
ты. Мұны естіген ата-аналар баласына вакцина салдыруға қарсы 
шығып, тіпті петиция да жариялады. Себебі екпе балаларға аутизм, 
даун, ДЦП диагноздарын жұқтырады екен-мыс. Бұл қаншалықты 
шындық? Дүниежүзілік денсаулық сақтау ұйымы қандай пікірде? 

Көктем ҚАРҚЫН
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АЙМАҚ

Назгүл НАЗАРБЕК,
Түркістан облысы 

Сатып алуды ұйымдастырушы: Түркістан қаласы, Б.Саттарханов даңғылы 
№29В мекенжайда орналасқан Қ.А.Ясауи атындағы Халықаралық қазақ-түрік 
университеті. (Университет) Телефон: +7(7253) 36-36-36, +7(7253) 36-36-62.

Сатып алудың әдісі: Университеттің «Сатып алу және сату» Регламентінің 
23-f тармағы негізінде «Құжат айналымын автоматтандыру, бизнес-үдерістердің 
кең спектрін цифрлауға мүкіндік беретін электрондық құжат айналымы 
бағдарламасын»  сатып алу. 

Сатып алудың нысаны болып табылатын орындалатын жұмыстардың мерзімі: 
тараптар келісімшартқа қол қойған күннен бастап күнтізбелік 30 күн ішінде.

Сатып алуға қатысу шарттары: Сатып алуға қатысуға университеттің «Сатып 
алу және сату» Регламентінің 10-бабына сай баға ұсыныстарымен бірге т>мендегі 
құжаттарды ұсынуларыңызды сұраймыз:

1. ?леуетті >нім берушінің қаржылық жағдайы туралы банктен алған 
анықтамасы;

2. Сатып алу нысаны болып табылатын к>рсетілген қызметтерді орындау 
саласындағы тәжірибесін растайтын құжаттары (келісімшарт, к>рсетілген 
қызметтер актісі, электрондық шот-фактура);

3. ?леуетті >нім берушінің заң талаптарына сәйкес тиісті құзыретті органдарға 
тіркелуі туралы анықтама;

4. ?леуетті >нім беруші ҚҚС т>леуші болса, ұсынған баға ұсынысының 
ішінде ҚҚС қарастыру керек.

5. ?леуетті >нім берушінің уәкілетті органнан берешегі жоқ туралы анықтамасы;
6. Bтінімді қамтамасыз ету мақсатында әлеуетті >нім беруші ұсынған жалпы 

сомасының кем дегенде 5 % м>лшеріндегі қаражатын т>мендегі реквизиттерге 
енгізуі шарт; Тапсырыс беруші: «Қожа Ахмет Ясауи атындағы Халықаралық 
қазақ-түрiк университетi» мекемесi, Түркістан облысы Түркістан қаласы, Б.
Саттарханов даңғылы, 29В, БСН 990440008043, БСК HSBKKZKX, ЖСК 
KZ436010291000010707, «Қазақстан Халық Банкі» АҚ.

Сатып алынатын тауарлардың тізімін (қосымша) http://ayu.edu.kz/ сайтының 
хабарландыру парақшасынан немесе Түркістан қаласы, Б.Саттарханов даңғылы 
№29В мекенжайда орналасқан Қ.А.Ясауи атындағы Халықаралық қазақ-түрік 
университеті, Ректорат ғимараты, №203 кабинеттен алуға болады.

Комиссия отырысы болатын күні және уақыты: 14.03.2025 (15:00), №201 
кабинет.

Сатып алуға "тінімді "ткізу орны және уақыты:
Сатып алуға қатысуға баға ұсыныстары арнайы конвертке салынып, парақшалар 

бауланып, н>мірленген түрде м>р басылып, хабарландыру жарияланған уақыттан 
бастап  7 күнтізбелік күн ішінде Түркістан қаласы, Б.Саттарханов даңғылы 
№29В мекенжайда орналасқан Қ.А.Ясауи атындағы Халықаралық қазақ-түрік 
университеті, Ректорат ғимараты, №203 кабинетте қабылданады.

ХАБАРЛАНДЫРУ

 Депутаттардың >ңірлерге сапарлары 
барысында Түркістан қаласының тұр-
ғындарымен кездескен «AMANAT» партиясы 
фракциясының мүшесі Нұрсұлтан Байтілесов 
Farab кітапханасының ұжымымен әңгімелесу 
барысында кітапхана ісі саласындағы 
мамандардың, заманауи нысандардың 
жетіс пеушілігіне және кітапханаларды 
жаң ғырту қажеттілігіне назар аударды. 
Сондай-ақ ол Шымкенттен Түркістанға 
к>шірілген Ыбырай Алтынсарин атындағы 
балалар кітапханасы туралы мұндай мәдени 
мұра балаларға қолжетімді болуға тиіс 
екенін атап >тті.  

«Кітапхананың >з ғимараты болуы 
керек. Ы. Алтынсарин атындағы балалар 
кітапханасын орналастыру мәселесі барлық 
тиісті мемлекеттік орган тарапынан ойлас-
тыр ыл ған іс-қимыл мен үйлесімді шешімді 
талап етеді. Кітапхананы к>шіру – күрделі 
процесс. Бұл қадамға Мәдениет және 
ақпарат министрлігі тарапынан да тиісті 
назар аударылуы керек. Қолайлы нысан 
табу мәселесін шешуде де белсенді к>зқарас 
қажет. Бірлескен күш-жігер арқылы әр 
кітаптың >з оқырманын табуын және 
балалардың білім беру ресурстарына толық 
к>лемде қол жеткізуін қамтамасыз ете 
аламыз», – деді депутат. 

«Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт 
Тоқаев балалар әдебиеті мен кітапханаларды 
қолдау мәселелерін бірнеше рет к>терді. 
Ол ұлттық мүддеге сай келетін кітаптарды 
к>птеп басып шығарудың маңызына назар 
аударып, кітапханалар мәдени даму мен 
білім беру орнына айналуы керек екенін 
атап >тті. Бұл жерде депутаттық корпустың 
ғана емес, ең алдымен мемлекеттік орган-
дардың міндеті – саланы қаржыландырудың 
тиісті деңгейін қамтамасыз ету», – деді 
тағы бірде Нұрсұлтан Байтілесов.

Облыстық мәслихат депутаты Қалыйма 
Жант>реева да осынша кітап қорының 
жерт>леде жатқанын назарға алып, бірнеше 
рет жанайқайын білдіріп жүргенін к>ргенбіз. 
Мандат иелерінің жанына батқан мәселе 

бойынша билік >кілдеріне сұрау салдық. 
Түркістан облыстық Мәдениет басқарма-
сының басшысы ?зімхан Қойлыбаевтан  
Ыбырай Алтынсарин атындағы кітапхананың 
бүгінгі жай-күйін сұрадық. ?зімхан Серікұлы 
2024 жылдың қазан айына дейін Шымкент 
қаласында оқырмандарға қызмет к>рсетіп 
келген балалар кітапханасы  бүгінде 
Түркістан қаласындағы  облыстық Фараб 
кітапханасының ғимаратында жас оқырман-
дарға қызмет к>рсетіп келе жатқанын 
айтады. Кітапхананың жеке ғимараты 
болмағандықтан, уақытша пайдалану үшін 
биылғы жылдың ақпан айында Б. Сат-
тарханов к>шесі №26Б  мекенжайында 
орналасқан Sirius ғимаратының 2-3 қабатын 
жалға алу бойынша келісімшарт жұмыстары 
жүргізіліпті. 

«Бүгінде ғимаратқа к>шу жұмыстары 
жүргізіліп жатыр. 3-10 наурыз аралығында 
к>шу жұмыстары толық аяқталған соң 
балалар кітапханасы қалыпты жұмыс 
ре жим ін де оқырмандарға қызмет к>р-
сететін болады», – дейді басқарма басшы-
сы. 

Кітапхана директоры қызметіне был-
тырғы 1 қарашада тағайындалған Рыс бек 
Летаев дәл қазір кітаптарды  к>шіру шара-
лары ның жүріп жатқанын,  дегенмен осы 
уақытқа дейін 21 қызметкер Farab кітапхана-
сының  екінші қабатында отырып оқырман 
қабылдап, лайықты деңгейде жұмыс іс те-
генін атап >тті. 

 «Жалпы кітапханалардың кітап қорлары 
талапқа сай температурасы сақталған 
жерт>лелерге орналастырылады. Ы. Алтын-
сарин атындағы кітапхананың кітап қоры 
да лайықты температурада сақталды. 
Сон дық тан аса шошынудың қажеті жоқ. 
?зір ге уақытша жалға алып отырмыз. 
Келешекте кітапхананың >з ғимараты 
боларына сенім мол. Бұл мәселе облыс 
басшылығының назарында тұр», – дейді 
Рысбек Летаев. 

Билік >кілдері осылайша балалар 
кітап ханасы әзірге жалға алған ғимаратта 
отыратынын айтты. Енді жерт>леде жатқан 
кітаптар балаларға қызмет к>рсетеді деген 
сенімдеміз.

КҮЙІ КЕТКЕН КІТАПХАНА
64 жылдық тарихы бар Түркістан облысындағы Ыбырай Ал-
тынсарин атындағы балалар кітапханасы бүгінде ғимаратсыз 
отыр. Шымкент қаласынан Түркістанға көшірілген кітапханаға 
ғимарат болмағандықтан, ондағы 235 мыңнан астам кітап 
қоры Farab ғылыми-әмбебап кітапханасының жертөлесінде 
сақталып тұр. Бұл туралы жуырда Farab ғылыми-әмбебап кіта-
пханасының жертөлесінде жатқан кітап қорын көріп қайтқан 
Парламент Мәжілісінің депутаты Нұрсұлтан Байтілесов айтып, 
мәселе көтерді.

Қазір Алатау қаласының жалпы 
аума ғы 88 мың гектарды құрады. Ал 
тұрғын халық саны 52,7 мың адамға 
жетіп отыр. Жал пы, Алатау қаласының 
құрылуы ай мақ тың инфрақұрылымын 
дамытуға, жаңа жұмыс орындарын 
ашуға және ин  вес  тиция тартуға бағыт-
талған. Бұйырса, жаңа қала т>рт негізгі 
ауданнан тұратын болады. Атап айт-
қанда, Gate аумағы қаржы және іскерлік 

ған және оларды орналастыру бойынша 
алдын ала келісімдер инженерлік 
құрылыстар мен қорғаныс аймақтарын 
ескере отырып жасалған. Санитарлық 
аймақтарға, >ндірістік алаңдарды 
ти ім ді пайдалануға және қоршаған 
ортаға әсер етуіне байланыс ты қаланың 
аума ғын жоспарлауда түзетулер енгізу 
қарастырылған. Бұл міндеттерді мүлтік-
сіз атқару үшін Премьер-Министрдің 
орынбасары Қанат Бозымбаев т>рағалық 
ететін жобалық кеңсе құрылған-ды.  
Мәлім болғандай, бүгінде 13 >су нүкте-
сіне 6 923 гектар аумақта қала құры-
л ысы құжаттама сын әзірлеу және 
бекіту жоспарланып отыр. Бірінші 
кезекте аумақта жоспарланған 9 жобаны 
және инженерлік желілерді дамытудың 
2050 жылға дейінгі салалық схемалары 
әзірленуде. Жақында >ткен жобалау 
кеңсесінің отырысында Қанат Бозым-
баев мемлекеттік органдарға атқар ы-
ла тын жұмыстың к>лемі туралы ес-
кертіп, министрліктер мен әкімдіктер-
дің лауазымды тұлғаларының тап-
сырмаларды уақытында орындамауына 
жеке жауапкершілік жүк тей тінін 
ескерткен болатын.

– Жаңа Алатау қаласын салу ың-
ғайлы, қауіпсіз, технологиялық тұр ғыда 
дамыған және экологиялық таза болуы 
керек. Ала тау – заманауи урбанистік 
орталықтың үлгісі бола алады. Қала 
құры лысының халықаралық стандарт-
тарға негізделген заманауи болуын 

МАНАУРАҒАН

«Біз  Алатау қаласында 
тұрамыз!». Мегаполистен 
қозы көш жердегі Жеті-
ген ауылының тұрғын-
дары былтырдан бері 
өз мекенжайын осылай 
нақтылап айтатын болған. 
Анығында, 2024 жылғы 
9 қаңтарда Президент 
Қасым-Жомарт Тоқаевтың 
Жарлығымен бұрынғы 
Жетіген ауылының атауы 
Алатау қаласы болып өз-
гертілді. Әзірге облыстық 
маңызы бар қала болып 
таныған аумақтың бола-
шағы зор.

АЛАТАУ

бюджеттен 220 млн теңге қарастырылып, 
тиісті жұмыстар атқарылды. Биыл 20 
шақырымға жуықтайтын 39 к>шеге 
ағымдағы ж>ндеу жүргізілмек. Аталған 
12 шағын ауданда жол қауіпсіздігін 
қамтамасыз ету мақсатында 361 жол 
бел гі сі, 4 автобус аялдамасы орнатылды. 
Аумақтағы тазалық жайы да алаңдатар-
лық. Бүгінге дейін аумақтағы 15 заңсыз 
қоқыс үйіндісі жойылып, 800 тал 
ағаш қа санитар лық кесу жұмысы жүр-
гізілген. Соған сәй кес, 1 600 ағаш 
к>шеті отырғызылып, абат тандыру 
жұмысы да жалғасып жатыр екен.

– Алатау қаласының әкімшілік 
бір лігіне Қонаев қаласы, Іле мен Талғар 
аудандары нан енген 12 елді мекен 
кіреді. Қала әкімді гі мен мәслихатының 
бірлескен шешіміне сәйкес Дәулет, 
Қайрат, Еңбек, Жаңаарна, Құйған, 
Жаңадәуір, Жаңаталап, Ынтымақ, 
Қоянқұс, Заречный, Арна, Жетіген 
ауылдарына шағын аудан мәртебесі 
берілді. Шекара белгіленіп, жер 
қатынастары са ла сында шешімдер 
қа былдауға мүмкіндік алдық. Алатау 
қаласының әкімдігі құрылып, 
50-ге жуық мемлекеттік қызметкер 
тағай ын далды, – дейді Алатау қаласы 
әкімі ?ркен Bтенов. 

Осы сәтте аумақты тиімді басқару 
мен уақытылы шешімдер қабылдау 
мақсатында әрі тұрғындарға қолайлы 
қызмет к>рсету үшін Жетіген, Заречный 
және Қоянқұс шағын аудандарында 
қала әкімдігінің >кілдігі ашылып, 
жұмыс істеп жатыр екен. Бұл ауылдар-
дағы халық санының м>лшері байла-
нысты қабыл данған шешім екен. 
Дер екке сүйенсек, бүгінде Жетігенде 
халық саны 25 мыңға жуықтаса, 
Алматымен шектесетін Қоянқұс ша-
ғын ауданында  6 жарым мың тұрғын 
қоныстанған. Ал Заречный мен Дәулет 
ауылында да тұрғын дар тығыз шоғыр-
ланып отыр. 

Айтпақшы, қала бюджеті бекітілгелі 
бері мемлекеттік бюджетке 2,5 млрд 
теңге салықтық және >зге де түсімдер 
түскен к>рінеді. Оның ішінде республи-
калық бюджетке – 1,8 млрд теңге, 
облыстық бюд жетке – 47 млн теңге, 
жергілікті бюд жетке 613,8 млн теңге 
қар жы құйылған. Bңір дегі >ндіріс 
ошақтары да жаңаша даму жолына 
түскен сыңайлы. Мысалы, 2023 жылы 

Қалмаханбет 
МҰҚАМЕТҚАЛИ,
Алматы облысы

Алатау қа ла сының аумағына қосылған елді 
мекен дерде әлі күнге дейін жол қатынасы, 
жар ық, газдандыру, сапалы ауызсумен 
қам ту сияқты мәселелер бар. Мектеп, 
балабақша, ем хана ғимараттарының 
жетіспеушілігі де күн тәртібінде тұр. 
Алатау қаласына қарасты 12 шағын 
ауданда 366 көше бар екен. Оның 
жартысы күрделі жөндеуді қажет етеді

орталығы болса, Golden аумағы білім, 
ғылым және тамақ >неркәсібі орталығы 
ретінде дамымақ. Ал Growing аумағы 
>ндіріс пен логистика орталығының 
жүгін к>терсе, Green аумағы туристік-
ойын-сауық орталығы ретінде >зіндік 
келбетін айқындамақ. Сонымен қатар 
ел Үкіметінің қаулысымен бұған дейін 
құры л ған «G4 City арнайы экономика-
лық ай мағы»  Alatau АЭА деп қайта 
аталған болатын. Сол қаулыға сәйкес, 
арнайы экономикалық аймақ аумағын 
30 мың гектардан 96,5 мың гектарға 
дейін кеңейту к>зделген. Оған Алатау 
қаласының барлық аумағы және Қонаев 
қаласының бір б>лігі еніп отыр. Болақата 
АЭА аумағында жалпы сомасы 12,5 
триллион теңге болатын 170-тен астам 
жобан жүзеге асуға тиіс. Бұл >з кезегінде 
110 мың жаңа жұмыс ор нын ашуға 
мүмкіндік береді екен. Мұ ның бәрі, 
әрине, болашақтың еншісін дегі шаруа.

Енді қаланың >з басына оралайық. 
Алатау қаласының бас жоспары бойын-
ша >ңір инновацияларға, экс портқа 
және туризмге бағытталған заманауи 
орталыққа айналуға тиіс. Мұнда > н-
дірістік сектор, ауыл шаруашылығы, 
туризм, құрылыс және фармацевтика 
салаларында жаңа жоғары технологиялы 
сегменттерді дамыту жоспарлануда. 
Сонымен бірге қалада кемінде 40 мың 
студент оқитын білім және ғылым 
орта лығын құру к>зделіп отыр. Бүгінде 
Алатауда туризм, логистика, >неркәсіп, 
білім беру және бизнес сал а ларында 
11 жоба әзірленуде. Қала аумағында 
ірі инвестициялық жобалар жоспарлан-

қам тамасыз ету қажет. Кезекті отырыста, 
бір ай ішінде инвестор лармен жасалған 
келісімдерге сәйкес қала аумағында 
инвестициялық жобаларды орналастыру 
мәселелерін қайта қарауды тапсырдым. 
Барлық профильді министрлік тер 
про цесті жеделдетіп, мамыр айына 
дейін бас жоспарға >згерістер енгізеді, – 
дейді >з с>зінде Қанат Бозымбаев.

?рине, аумақта атқарылатын іс 
к>п. Эко номикалық даму негізін 
қалы птастыру үшін әуелі әлеуметтік 
мәселелердің ше шімін табу міндеті 
тұр. Бұл бағыттағы мін деттің жүгі ауыр. 
Bйткені Алатау қа ла сының аумағына 
қосылған елді мекен дерде әлі күнге 
дейін жол қатынасы, жар ық, газдандыру, 
сапалы ауызсумен қам ту сияқты 
мәселелер бар. Мектеп, балабақша, 
ем хана ғимараттарының жетіспеушілігі 
де күн тәртібінде тұр. Алатау қаласына 
қарасты 12 шағын ауданда 366 к>ше 
бар екен. Оның жартысы күрделі 
ж>ндеуді қажет етеді. Осыған орай, 
қала ішіндегі шұғыл ж>ндеуді және 
жол салуды қажет ететін к>шелерге 
талдау жүргізілген. Бұл мақсатқа 

құрылған «Исткомтранс» сер ік тестігі 
келесі жылы кеңейіп, қосымша 150 
орынға дейін жаңа жұмыс орнын аш-
пақ шы. Сондай-ақ «ПепсиКо Централь-
ная Азия» ЖШС құрылыс жұмыстары 
аяқталуға жақын. Жоба алдағы жылы 
іске қосылып, 300 адамды жұмыспен 
қам  ти ды. «Mareven» ЖШС-ның 
3-кезегін 2027 жыл ға дейін іске асыру 
жоспарлан ған. Қазір 800-ге жуық адам 
жұмыс істейді және қосымша жаңа 
234 жұмыс орны ашылмақ. G-Trans 
индустриялық-логисти калық хабының 
құрылысы бас талған. Жоба 2032 жылға 
дейін жүргізіледі. Толық іске қосылғанда 
3 000 жаңа жұмыс орны ашылады деп 
күтіледі.

 Демек, Алатау қаласының құрылуы 
аумақтағы тіршілікке серпін берді деген 
с>з. Яғни, жаңа қаланы құру арқылы 
жол желілерін, инженерлік, әлеуметтік 
инфра құрылым нысандарын жаңғыртуға, 
мың даған жаңа жұмыс орнын ашуға, 
заманауи технология мен инвестицияны, 
қосымша қаржы ағынын тартуға, 
кәсіпкерлік бел сен ділікті дамытуға, 
салық түсімін ұлғайтуға мүмкіндік бар.
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ЦИФРЛЫ ӘЛЕМ

Оқушылар арасында нертапқыштар да бар. Ұлттық 
ойынды робот арқылы ойнаудың әдіс-тәсілін ойлап тап-
қан. Арнайы алаңқайда здері құрастырған роботтың жұ-
мысын сынап, асық ойнаудың кркін қыздырады. Мұны 
жүзеге асыруда аудандық әкелер мектебінің үлесі зор.

– Қазір қолымызда бар асық 1 000-нан асады. $йткені 
асық ойнау математикаға зейінімізді арттырып, логика-
мызды шыңдайды. Робот арқылы асықтарды жинаймыз. 
Кімде кп асық болады, сол ұтады. Робот осал болып, 
бұзылып қалмауы керек. 2 баладан құралған екі команда 
ойнай алады. Сабақ арасындағы үзілісті осылай қызықты 
ткіземіз, – дейді 5-сынып оқушысы Абзал Темірбай.

ЖИ ЫМ ТІЛІН 
ҚАЗАҚШАЛАЙДЫ

Л.Гумилев атындағы Еуразия ұлттық универ-
ситеті жасанды интеллект кафедрасының 
зерттеушісі Нұрзада Амангелді есту және 
сөй леу қабілеті нашар жандарды қоғамға 
бейім деу, яғни олардың қарапайым адамдар-
мен тілдесу мәселелерін шешу бағытында 
жұмыс істеп жүр. 

Нақты айтқанда, жасанды интеллекттің кмегімен 
ым тілін қазақшалап жатыр.

– Қазір ғылыми-зерттеу арқылы ым тілінде сйлейтін 
жандардың сзін мәтінге түсіре алатын нәтижеге қол 
жеткіздік. Ол жерде қолдың қимылын, ерін формасын 
танимыз, сонымен қатар электронды ақпараттарды ым 
тіліне бейімдеп жатырмыз. Қазақ тілінде 40 мың сз 
қоры бар болса, ым тілінің қоры – 2500-3000 сз. 6лемде 
бекітілген 120 ым тілі бар, бірақ қазақ әліпбиіне сәйкес 
ым тілі жоқ. Дегенмен оған қынжылмаймыз, ана тілге 
бейімдеп жатырмыз, – дейді ғалым Нұрзада Амангелді.

Ғалымның сзінше, қазақ ым тілінің стандарты жоқ, 
сол үшін ол қазақ, орыс, ағылшын және түрік тілінің мың 
сзін алып, ұқсастығын салыстырып шыққан. 

– 6рине, сәйкес келмейтін сздер бар: мысалы, ақ-
сақал, бәйбіше деген сздер зге тілде қолданылмайды, 
сол сздер қазақы ым тіліне бейімделді. Осылайша, ым 
тілін қазақшалауға болады деген тұжырыммен ғылыми 
мақала жариялап, зерттеуімді осы мақаланың негізінде 
одан әрі жалғастырып келемін, – дейді ол.

ӘЛЕМДІК ДОДАҒА 
ЖОЛДАМА АЛДЫ

Алматыда өткен Almaty Tech Cup 2025 жары-
сына Орта Азияның түрлі елдерінен қатысу-
шылар келіп, DIVE тақырыбы аясында суасты 
әлемін зерттеу мен экологиялық мәселе-
лерді шешуге арналған инновациялық жо-
баларын ұсынды. 

Сайыс жеңімпаздары биыл 16-19 сәуір аралығын-
да Хьюстонда (АҚШ) тетін әлемдік робототехника 
чемпио натына Қазақстанның атынан қатысады.

FIRST Tech Challenge аға санатында Алматыдағы 
Назарбаев зияткерлік мектебінің PID командасы Ал-
маты әкімінің бас кубогын жеңіп, Хьюстонға жолдама 
алды. Сондай-ақ АҚШ-та тетін әлем чемпионатына 
Қарағанды облысының «Мұрагер» лицей-интернатынан 
JelToqSun командасы, Алматының «Білім-инновация» 
лицей-интернатынан SANA командасы және Алматы-
ның ФМН НЗМ-нан Cristabol командасы да қатысады.

FIRST LEGO League Challenge орта санатын-
да Қарағанды облысының «Мұрагер» ММЛИ-дан 
RassLexx және Астанадағы жеке білім беру орталығынан 
SKILLSET командалары жеңімпаз атанды.

FIRST LEGO League Explore кіші санатында SATURN 
Robotics School (Павлодар облысы) мектебінің Atlantis 
командасы әлем чемпионатына жолдама жеңіп алды. 

АСЫҚ ОЙНАЙТЫН 
РОБОТТАР

Сарыағаш қаласындағы №71 мектепте робот-
пен асық ойнау дәстүрге айналған. Өскелең 
ұрпаққа ұлттық ойынды дәріптеп, насихат- 
тауға білім ұясының ұстаздары білек сыбана 
кіріскен. 

Жасанды интеллект қазақ тілінің жаһандануына, 
кркейтуге кптеген мүмкіндік сыйлады. Су жаңа 
технологиялар мен қазақ тілін бірге алып жүру 
арқылы тіл мәселесін жоқ қылуға болады деп ой-
лаймын. Біз жобамыздың балаларының не оқып 
жүргенін білгісі келетін ата-аналарға да, сабақ 
жоспарын дайындау барысында мұғалімдерге де 
пайдасы тигенін естіп жатамыз. Алдағы уақытта 
тағы бір бағыт ретінде тілі енді қалыптасып келе 
жатқан жас бүлдіршіндерді қамтуды мақсат етіп 
отырмыз. 6леуметтік желілерге тәуелділіктің 
алдын алып, скелең ұрпақтың арасындағы қазақ 
тілі мәртебесі биік тұрса екен деп армандаймыз, 
– деді жас нертапқыш.

Дастан жобаны әзірлеу барысында қазақ тілі 
мен әдебиеті саласы мамандарынан кері бай-
ланыс алып отырған. Ол мамандардың сайтқа 
ерекше ден қоюы жоба жұмысын соңына дейін 
жетілдіруге үлес қосқанын айтады.  Қазіргі ке-
зеңде Kelbet Til Google платформасына тіркелу 
жүйесінде қолданылады. Бұл автор үшін қолда-
нушының пошта, құпиясзін деректер базасында 
сақтау қажеттілігінен арылып, тікелей Google 
аккаунтымен жұмыс істеуде тиімді. Жоба авторы 
алдағы уақытта сайтты халықаралық деңгейде 
дамыту жоспарда бар екенін атап тті.

– 6рине, қазір қазақ тілінің мәртебесі халық-
аралық аренада сіп келеді. Шавкат Рахмонов, 
Димаш Құдайберген секілді тұлғалар ұлтымыздың 
мәдениетіне, тіліне, діліне кптің назарын аудар-
тып, сұраныс тудырды. Алдағы 1-2 жыл ішінде 

Оның алғашқысы – пайдаланушыларға қазақ 
тілін үш деңгей бойынша оқытатын қосымша. 
Назарбаев зияткерлік мектебінің 12-сынып 
оқушылары Мейіржан Нұрқалық пен Ерсұлтан 
Тоққожа әзірлеген жоба қазақ тілін сауатты игеру-
ге кмектеседі. Бірінші деңгей қазақ тілін жаңадан 

Дайындаған Сымбат БАУЫРЖАНҚЫЗЫ

14 МЫҢНАН 
АСТАМ ҚОЛДАНУШЫСЫ БАР

Қазіргі уақытта Kelbet Til сайтын 14 мыңнан 
астам адам қолданып келеді. Платформаның 
негізгі аудиториясы – мектеп оқушылары. Сайт 
JavaScript бағдарламалау тілінде, Next.js техноло-
гиясын қолдану негізінде құрылған. Дастанның 
айтуынша, бұл – бүгінде трендке айналған сайт 
жазу амалы.

Ақпараттық кеңістікті жаулаған жасанды интеллект көмегімен енді 
қазақ тілін үйренуге болады. Бұл дегеніміз жаңа технология 

қолданушыларына сұранысына сәйкес ақпарат жиынтығын 
ұсынып қана қоймай, тіл меңгеруге, белгілі бір дағдыларды 
қалыптастыруға мүмкіндік береді. Алматы қаласындағы 
Назарбаев зияткерлік мектебінің оқушылары қазақ тілін 
үйренуге көмектесетін интерактивті сайт пен инновациялық 
мобильді қосымша ойлап тапқан.

ЦИФРЛЫ 
ТЕХНОЛОГИЯНЫҢ

«СИҚЫРЛЫ» МҮМКІНДІГІ«СИҚЫРЛЫ» МҮМКІНДІГІ
Алтынай БАУЫРЖАНҚЫЗЫ,
Алматы қаласы

оқып бастаған қолданушыларға арналған. Мұнда 
әліппе, сздер аудармасы, фонетикалық талдау 
мен буын түрлерін меңгереді. Екінші сатыда қа-
зақ тілін орташа деңгейде білетін қолданушылар 
морфологиялық талдау, сз таптары, орфография 
мен орфоэпияны түсінсе, ең жоғарғы үшінші 
деңгейде мәтін талдау, кркемдегіш құралдар, 
сйлем түрлері бойынша білімін жетілдіре алады.

KELBET TIL – �ДЕБИ ШЫҒАРМАЛАР 
ТОПТАСҚАН ПЛАТФОРМА

Kelbet Til – ChatGPT-дің GPT-4o моделі ба-
засында бапталған жасанды интеллект арқылы 
оқушыларға шығарманы тереңірек талдауға, 
ккейдегі сауалдарына жауап алу арқылы сздік 
қорын арттыруға, қазақ тілінен аналитикалық 
қабілеттерін нығайтуға мүмкіндік беретін сайт. 
Жоба авторы, Назарбаев зияткерлік мектебінің 
12-сынып оқушысы Дастан $згелдінің сзінше, 
Kelbet Til – республикалық білім беру бағдарлама-
сына сәйкес 250-ден астам шығарма жинақталған 
платформа. Соның ішінде, Абай Құнанбаев, 
Мұхтар 6уезов, Ілияс Есенберлин, Ыбырай 
Алтынсарин, Мұқағали Мақатаев, Мағжан Жұ-
мабаев сияқты есімі жұртшылыққа жақсы таныс 
танымал ақын-жазушылардың 200-ге жуық кіта-
бының материалдары енгізілген. Кейде мектеп 
оқушылары сабақ барысында ізденуге, тақырыпқа 
қатысты материалдар табуға біршама уақытын 
сарп етуі мүмкін. Ал аталған сайттың кмегімен 
материалдарға жылдам қол жеткізіп, уақытты 
үнемдеуге болады. 

– Назарбаев зияткерлік мектебінде қазақ тілі 
мен әдебиеті пәнінің оқу мақсаты мен бағдарла-
масы бір-біріне негізделген. Біз оқу процесінде 
мәтінді талдау дағдыларын күнделікті кркем 
шығарма оқу арқылы қалыптастырамыз. Алайда 
бұл тұста бір мәселе туындайтын еді. Оқулық бол-
мағандықтан, шығармаларды ғаламтордан іздеуге 
тура келеді. Оқушы Microsoft Teams файлдарын 
ақтарып, оның тиісті бетін ашып болғанға дейін 
сабақтың 10-20 минуты тіп кетеді. Қажетті ақпа-
ратты тапқан уақыттың зінде сайттар мәтіннің 
толық нұсқасын крсетпей, «жарнамаға баты-
рып», соңында оқушының оқуға деген талпыны-
сын басып тастайды, – деді Дастан.

– Жасанды интеллект кез келген шығарма 
бойынша оқырманның сұрағына жүйелі жауап 
береді. Біріншіден, мәтін тереңінен талданып, 
толық қамтылады. Екіншіден, оқушы дағдыларын 
мұғалімсіз немесе басқа да сыртқы күштің ықпа-
лынсыз з бетімен нығайта алады. Одан блек, 
шығарманы оқу барысында сздік қордың жетпеуі 
және т.б. салдарынан оқушы мәтіннің кейбір жол-
дарын түсінбей қалуы мүмкін. Түсініксіз блікті 
қоршағанда, «Мағынасы» деген батырма шыға 
келеді. Батырманы басқан сәтте жасанды интел-
лект белгіленген мәтіннің мағынасын түсінікті 
тілмен жеткізеді, – деді сайт авторы.

Технология – қоғамның барлық 
саласына әсер етуші, жаңа 
стан дарттар қалыптас-
тырушы құрал. 
Дастан заманауи 
технологиялар-
дың күшін тиімді 
пайдалану арқылы 
тілдің қолданыс ау-
қы мын кеңейтуге, 
инновациялық құрал-
дардың кмегімен тіл 
меңгеруге құлшыныс 
та ныт қан азаматтарға к-
мек тесуге болатынын жет-
кізді.

– Менің ойымша, сайт-
тың басты артықшылығы – тіл-
дік дағдыларды кркем шығарма-
лар арқылы дамыту методикасында. 

Жасанды интеллект кез келген шығарма бо-
йынша оқырманның сұрағына жүйелі жауап 
береді. Біріншіден, мәтін тереңінен талданып, 
толық қамтылады. Екіншіден, оқушы дағдыла-
рын мұғалімсіз немесе басқа да сыртқы күштің 
ықпалынсыз өз бетімен нығайта алады. 

жасанды интеллект жүздеген бет шығарманы 
санаулы секундтарда аударуға қабілетті болады 
деп ойлаймын. Бұл қосымшамызды шетелдік 
аудиторияның пайдалануына жол ашады, – деді 
Д. $згелді.

Дастан $згелді бағдарламалау ісімен 7-сы-
ныптан бері айналысып келеді. Ол бес жыл 
клемінде кптеген сайт, қосымша, компьютер-
лік ойындар мен машиналық оқыту технология-
ларын жасаған. Мектеп оқушылары келешекте 
IT компаниялармен бірлесіп, инновациялық 
жобаларды ілгерілетуді кздейді.


